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«C
ompareixem avui per 
anunciar que hem es-
tablert una aliança 
socialdemòcrata per 

treballar pel progrés econòmic i so-
cial d’Andorra». Així va arrencar ahir 
l’excap de Govern i president de Pro-
gressistes-SDP, Jaume Bartumeu, la 
presentació oficial d’una candida-
tura nacional conjunta entre la seva 
formació i el Partit Socialdemòcrata 
(PS) i unes candidatures (no va con-
cretar quantes) de territorials. Una 
suma d’esforços que, en paraules del 
president socialdemòcrata, Pere Ló-
pez, s’ha d’entendre «com una alian-
ça d’acord amb la situació que viu el 
país i el constant deteriorament que 
cada vegada pateix més població». 
D’aquesta manera, es pretén entrar 
amb «il·lusió» i «positivisme» en un 
escenari preelectoral que ja fa mesos 
que està en marxa, si bé encara no hi 
ha cap data concreta per a la celebra-
ció dels comicis. «Aquests són segura-
ment els moments més difícils de la 
història moderna del nostre país des 
del punt de vista del poder adquisi-
tiu i de les economies familiars, dels 

Aliança socialdemòcrata
POLÍTICA

El PS i SDP anuncien una candidatura nacional 
conjunta, sense determinar les llistes territorials

Els dos partits prometen canvis en la situació 
econòmica i social i en l’acord amb Europa

VICTORIA GÓMEZ PÉREZ
ANDORRA LA VELLA

@victoriagomezp_

autònoms i dels petits empresaris», 
va apuntar López, que també va re-
conèixer que «vist el llegat» en matè-
ria d’habitatge, salaris o pensions «el 
repte és majúscul». 

Així les coses, aquest dimecres els 
respectius congressos dels dos par-
tits van donar llum verda a una unió 
que encara no té nom ni llistes con-
feccionades, però que tot sembla in-
dicar que serà López qui anirà el cap-
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33 El president del PS, Pere López, i el president d’SDP, Jaume Bartumeu, durant l’anunci oficial de l’aliança socialdemòcrata, ahir al matí.
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davant, mentre que Bartumeu va 
confirmar que no hi participarà di-
rectament. En els pròxims dies s’aca-
barà de decidir el programa amb el 
qual busquen fer una oposició direc-
ta a Demòcrates i replegar un cen-
tre-esquerra «que fins ara s’ha abstin-
gut». Tot i reconèixer converses prè-
vies amb els taronja –l’última, aquest 
mateix dimecres al vespre amb el cap 
de Govern, Xavier Espot, i la cònsol 
major d’Andorra la Vella, Conxita 
Marsol–, Bartumeu va assegurar ahir 
que «les línies no anaven en la matei-
xa direcció», especialment pel que fa 
a l’acord d’associació amb la Unió Eu-
ropea. «Aquesta és una aliança en po-
sitiu, que busca solucions. No anem 
en contra d’Espot, sinó a favor del pa-
ís», va indicar l’excap de Govern. «El 
que va passar el 2013 –en referència 
a la seva ruptura amb el PS– és his-
tòria; hem de saber llençar la ren-
cunia al riu i treballar per a les per-
sones», va afegir. De fet, va convidar 
a comprovar els programes electo-
rals del 2019, per veure com no hi ha 
grans diferències entre les dues for-
macions, «sinó que més aviat conflu-
eixen», i no va descartar la incorpo-
ració d’altres grups o independents 
que es vulguin sumar al projecte.

En una línia similar, López va con-
siderar que el que demana la socie-
tat és «una aliança conformada per 
persones amb una àmplia experi-
ència, una alternativa forta i serio-
sa que pugui solucionar els seus pro-
blemes». Així mateix, va destacar 
que la demanda s’ha vist incremen-
tada amb l’empitjorament de la si-
tuació després de la pandèmia i, per 
aquest motiu, «busquem fer un país 

més fort, que doni suport ferm i deci-
dit a l’economia productiva, als au-
tònoms i les pimes i que integri els 
reptes climàtics, tecnològics i digi-
tals», a més d’altres reformes en sa-
lut, educació, cultura o esports. En 
aquest sentit, val a dir que el 90% de 
la militància socialdemòcrata va vo-
tar a favor de l’aliança amb SDP, amb 
62 vots a favor, cinc en contra i dues 
abstencions, unes xifres «molt nor-
mals dins la nostra formació, on és 
habitual que hi hagi discrepàncies i 
diferents opinions respecte a qualse-
vol tema», va admetre López. A la seu 
d’SDP, en canvi, els 51 vots presents i 
delegats van ser a favor, perquè «tots 
fa molt de temps que creiem que cal 
un gran acord polític de país [...], sem-
blant al del procés constituent dels 
anys 1992 i 1993».

Quant als pactes vigents actual-
ment entre SDP i Demòcrates als co-
muns de la capital i d’Ordino, Bartu-
meu va afirmar que no s’haurien de 
veure afectats per aquesta nova unió 
amb el PS. «Responsablement, no ha 
de tenir cap efecte en els acords de go-
vern comunals. Per la nostra banda, 
no ha canviat res i continuarem tre-
ballant fins a l’últim dia de mandat», 
va sentenciar. H

«Aquests són els 
moments més 
difícils de la història 
moderna del nostre 
país [...] El repte és 
majúscul»

«Aquesta és una 
aliança en positiu, 
que busca solucions. 
No anem en contra 
d’Espot, sinó a favor 
del país»

Pere López Jaume Bartumeu
PRESIDENT DEL PS PRESIDENT D’SDP
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No tenen nom 
ni llistes, però 
López anirà al 
capdavant

El PS i SDP fan oficial la seva 
candidatura conjunta

ble i totalment desbordada que re-
quereix una solució urgent, a més 
d’una pèrdua de poder adquisitiu ge-
neralitzada que ha empobrit gran 
part de la població. A banda, i aques-
ta potser no és la principal preocu-
pació dels ciutadans, però també 
és una qüestió cabdal per al futur 
del nostre país, hi ha l’acord d’as-
sociació amb la Unió Europea que 
s’ha d’aprovar a finals d’enguany. 
En aquest sentit, tant PS com SDP 
no s’han amagat mai que ho farien 
d’una manera diferent de la de De-
mòcrates i per aquest motiu centra-
litzarà bona part de la seva candida-

P
rimera candidatura con-
junta oficial per a les prò-
ximes eleccions nacionals. 
El Partit Socialdemòcrata 
(PS) i Progressistes-SDP van 

anunciar ahir la unió de forces per 
crear una «aliança socialdemòcra-
ta» i de centreesquerra capaç de fer 
front a Demòcrates. Una unió, d’al-
tra banda, lògica i que té tot el sen-
tit del món si tenim en compte que 
els programes electorals dels últims 
comicis de les dues formacions són 
molt semblants en la majoria d’as-
pectes i que es tracta, efectivament, 
de les ideologies més progressistes i 

socials fins ara presentades. La situ-
ació, però, ha canviat molt des del 
2019 i les dificultats d’aleshores no 
són les mateixes que les d’avui. Actu-
alment, ens trobem davant una pro-
blemàtica de l’habitatge insosteni-

tura. Encara no tenen nom ni llistes 
tancades, però és molt probable que 
sigui el president del PS, Pere López, 
qui encapçali la formació. L’excap 
de Govern i president d’SDP, Jaume 
Bartumeu, per la seva banda, ha asse-
gurat que no hi intervindrà directa-
ment. Veurem, doncs, com queden 
les llistes territorials i quina és la for-
ça que realment poden exercir, si bé 
de moment ja podem afirmar que, 
ara sí, els partits comencen a fer bu-
llir l’olla d’unes eleccions que es pre-
veuen molt intenses i amb la campa-
nya electoral més llarga de la histò-
ria constitucional. 

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
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D
eia que l’amor era un arti-
fici, una addició, quelcom 
d’idealitzar, en definitiva, 
una batalla perduda. Un 

dia em va donar la mà i em va dir «Jo 
no crec en els poetes». Hauria desit-
jat no ser ateu per resar per la seva 
ànima, en lloc d’això, la vaig estrè-
nyer fort contra mi. L’estimava amb 
els ulls oberts. 

Un bon psicoanalista distingiria 
entre plaer, gaudi i desig. Em diria 
que podem gaudir en estats de do-
lor, fins i tot, podem tenir plaer i des-
plaer alhora; que el desig és el motor 
de la humanitat i que parteix d’una 
carència. Que si vora d’algú sents la 
plenitud, es que aquest és l’inapel·-
lable que ha omplert un buit; i que 
omplir buits neurotitza i d’altres 
punyetes. I jo, no sé si li donaria la 
raó, però li diria que hi ha qui bus-
ca a déu com a remei a la insofrible 
solitud de la seva intimitat. D’altres, 
busquen un company a qui s’entre-
guen amb aquiescència; servits amb 
safata al desig d’altri; es reafirmen 
vicàriament. I quan l’eufòria que els 
dona l’aproximació contrafòbica a 
l’altre desapareix i s’instal·la el te-
di i la guerra freda; es tornen a sen-
tir buits i perduts fins que es reassig-
nen o es resignen a la soledat.  

Jacques Lacan afirma que l’amor 
és contingent i que la relació sexual 
no existeix. El psicoanalista descon-
textualitza i deforma tant el concep-
te sexe, que l’inscriu dins la lògica i 
la matemàtica. Però què és el sexe?  
El sexe és una triada de fantasia, joc 
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i afecte. Subjecte, objecte i vincle. 
Gaudeixo i soc gaudit; faig i em fan 
gaudir. Afecte, fantasia i desig, en 
un mig camí entre allò místic i bi-
ològic; enganyar la finitud mitjan-
çant la descendència. El sexe és un 
bé espiritual, un esport de contacte; 
i quan hi ha amor pel mig: poesia. 
La psicoanàlisi sosté que la relació 
sexual no es pot escriure i represen-
ta un forat que el llenguatge no pot 
tapar. I en aquesta línia, crec, que 
quan hi ha preguntes que no es res-
ponen amb el cap, no hi ha altra op-
ció que recórrer al record de la carn.  

Toco el timbre; em fas passar i tan-
ques la porta. Ja closa, t’encasto con-
tra ella. Posseït d’impuls, m’eixam-
plo i endureixo. De sobte, soc una 
mà embriagada de desig que s’obre 
pas entre el vestit rebregat. El teu cos 
surant en un àpex del meu índex; la 
refracció de la llum en els dits hu-
mits; una mirada còmplice i una es-
trebada del braç que se m’endú dar-
rere teu. M’empentes i caic sobre el 
llit. Estirat com una esfinx davant de 
les portes del temple, recorro amb 
peus de plom els barrancs del teu 
ventre i exploro els marges; d’una 
cavitat a l’altra, i sé el que faig i soc 
precís en el procés. Em reclous entre 
les cames i soc un ostatge amb sín-
drome de Hèlsinki, que envesteix fe-
réstec. Ens imbrinquem en un vaivé 
infinit, en el ritual atàvic per excel-
lència. Follar, diries tu, que detestes 
la poesia; entrar dins teu a ulls clucs 
diria jo, que soc poeta d’incògnit. 

De cop, els ulls se’t capbussen 

parpella endins, i jo ateu apostata, 
tot d’una crec; i et veig des del sos-
tre i observo com t’arriba le petit mort 
que et rapta en una eufòria extàtica. 
I la respiració entretallada i els es-
pasmes i les sístoles envestint diàsto-
les, taqui-caqui-càrdies i un bram in 
crescendo. T’encorbes i t’arrapes allà 
on pots i jo m’aparto i tot d’una el 
teu ventre és un llenç, i tu ets Ga-
la i jo soc Dalí i pinto sobre teu i els 
colors regalimen intentant aferrar-
se a tu. 

Encabat, rius d’alguna tonte-
ria mentre busques un mitjó. I què 
som?, em preguntes. Som signifi-
cants insignificants, una represen-
tació maldestre de l’amor, et con-
testo. I com el llenguatge, som di-
nàmics, canviem el desig per la 
satisfacció i canviarem l’amor per 
l’odi i amb sort, l’odi per l’oblit. Se-
rem tot i res. Pàgines arrencades 
d’arrel; un forat al bell mig del pit. El 
teu despit i la meva ràbia inspirado-
ra, taques al llençol i unes mans, que 
orfes, s’espolsen la brossa de l’ender-
roc. I quan sentis el llast dels anys al 
vèrtex dels somnis i ressoni el meu 
nom com un lladruc sord. El corc de 
la nostàlgia se t’instal·larà als ossos i 
recordaràs aquells dies en què el cos 
era un temple i no una presó. I jo ave-
sat a saltar de trens en marxa, avorri-
ré els llavis però enyoraré els petons.  

I un dia, en un despertar apolo-
gètic t’adonaràs que l’amor i el se-
xe només es poden explicar des de 
la poesia. H
Psicòleg

NAUDÍ
ROGER
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La tribuna

Més vots, més democràcia
El Tractat de Maastricht obliga els Estats de la UE a què els estrangers comunitaris tinguin dret a sufragi

Castillo

L’abstenció que moltes vegades és 
interpretada com a símbol de desacord, en 
realitat significa mandra

EFE

DAVID ca que es vinculi 
a la comunitat, al 
país, a la seva cul-
tura, a les seves tra-
dicions i també a 
la seva política, la 
qual cosa en con-
seqüència resulta-
ria que molts més 
estrangers optari-
en per sol·licitar 
la nacionalitat an-
dorrana en lloc de 
mantenir-se com 
a eterns residents 
perquè no confi-
en o no se senten 
identificats amb 
Andorra.

P e r ò  p o d e m 
anar més enllà. 
Quin problema hi 
hauria en què en 
un país tan petit 
poguessin votar 
també a les elecci-
ons nacionals? Sin-
cerament, només 
veig avantatges. 
Però això, suposo, 
ja és demanar mas-
sa. Anem a poc a 

el dret al vot, mentre que el sufragi 
passiu és el dret a presentar-se com 
a candidat i ser votat. També és molt 
important explicar que en la resta 
de països del nostre entorn, inclosa 
la Unió Europea–aquest club al qual 
alguns semblen tenir molt d’inte-
rès per unir-se– existeix, entre d’ al-
tres, el Tractat de Maastricht que en 
el seu article 8B obliga els Estats a 
adaptar la seva legislació nacional 
perquè els estrangers comunitaris 
puguin tenir dret al sufragi actiu i 
passiu en les eleccions municipals, 
la qual cosa a Andorra seria l’equiva-
lent a les eleccions comunals.

Ara bé, per algun motiu que des-
conec, sembla que als partits polí-
tics pro UE se’ls ha oblidat explicar 
–com tantes altres coses– que amb 
l’acord d’associació i l’entrada a la 
Unió, un dels tractats que haurem 
d’acceptar serà el Tractat de Maas-
tricht i per tant adaptar la nostra 
Constitució al fet que els ciutadans 
residents d’altres Estats membres 

E
m fa especial il·lusió co-
mençar aquesta nova eta-
pa com a col·laborador 
d’EL PERIÒDIC i molta 
més encara fer-ho parlant 

d’aquest tema quan tenim ja molt a 
prop les pròximes cites electorals. 
Gràcies a l’equip per la seva confian-
ça en les meves línies, intentaré do-
nar el millor de mi mateix i estar a 
l’altura dels meus companys.

Sé que és un tema incòmode, que 
la majoria del Governs ha anat evi-
tant sobre la marxa, ja saben allò de 
«qui dies passa, anys empeny» i le-
gislatures passen. El títol de l’arti-
cle és meridianament clar i ho és en 
dos sentits interpretatius: el primer 
és una clara al·lusió a la participació 
electoral. Cal ser conscients que en-
cara en el 2023 poder ficar una pape-
reta en una urna és un privilegi, és 
un dret del qual els ciutadans d’al-
guns països del món encara no gau-
deixen i, uns altres, que gaudeixen 
del dret, però el seu vot no és real, es-
tà retallat o condicionat a determi-
nades opcions del sistema.

A més d’això, el vot és l’oportu-
nitat de canviar les coses. És difícil 
moltes vegades, sí, però no és im-
possible, i per descomptat des del 
sofà de casa assegut és evident que 
no es canvien. Cal tenir en compte 
que l’abstenció que moltes vegades 
és interpretada com a símbol de de-
sacord amb les opcions polítiques 
que es presenten, en realitat signi-
fica mandra d’anar a votar i implica 
afavorir a determinats partits que 
probablement no haguéssim votat 
exercint el nostre dret a vot.

El segon, i aquí ve el tema polè-
mic, és la importància d’incloure 
als ciutadans estrangers en el dret 
a vot. Aquest assumpte és una cosa 
que una part de la societat andor-
rana rebutja frontalment, per això 
crec que és molt important explicar 
la diferència entre el sufragi actiu i 
el sufragi passiu. El sufragi actiu és 

puguin votar, com a mínim, en les 
eleccions comunals.

Llavors, amb aquest assumpte so-
bre la taula, per què ens continuem 
volent quedar ancorats en el passat i 
no enfrontar la realitat?

La democràcia implica que el po-
ble pugui votar. Què hi ha de dolent 
en què un estranger resident pugui 
votar en les eleccions comunals? Ab-
solutament res. Encara que a vega-
des això s’oblida, els estrangers, que 
moltes vegades porten vivint aquí 
dècades, tenen dret a poder impli-
car-se en la política del país. Puc es-
tar d’acord que per a postular-se a 
un càrrec públic es continuï conser-
vant l’obligació de tenir la naciona-
litat andorrana, però què hi ha de 

dolent en què un ciutadà d’una par-
ròquia pugui participar de l’elecció 
del partit polític que regularà coses 
com l’embelliment de l’espai públic 
pel qual passa cada dia, que promou-
rà el comerç local en què usualment 
fa les seves compres, que organitza-
rà els esdeveniments locals i que ges-
tionarà el dia a dia de la majoria dels 
serveis necessaris per al benestar de 
la comunitat resident en el seu ter-
ritori?

De fet, aquesta és una realitat que 
ja ocorre, com a exemples més prò-
xims a Espanya o França i quins pro-
blemes sobre aquest tema han tin-
gut amb això? Absolutament cap. 
Més aviat al contrari, el fet que el re-
sident estranger pugui votar, impli-

poc si volen, però anem, perquè el 
moviment es demostra caminant.

En conclusió, el que obtenim és 
qualitat en el nostre sistema demo-
cràtic, primer per la participació col-
lectiva i la integració comunitària i 
segon perquè començarem a tenir 
vots més objectius, és a dir, vots que 
s’emeten fruit de l’anàlisi d’un can-
didat, d’un partit o d’un programa 
electoral, desapareixent part dels 
vots que només s’emeten buscant 
favors, per amiguisme o fins i tot 
per rivalitats entre famílies genera-
des dècades enrere. Començarem a 
votar projectes a més a més de per-
sones. Començarem a preparar-nos 
pel que molt probablement haurem 
d’acceptar en forma d’imposició en 
un futur no gaire llunyà. Comença-
rem a ser una societat que s’avanci 
a les pressions internacionals. Co-
mençarem a ser un país del qual ens 
podem més orgullosos. Comença-
rem a ser demòcrates de veritat. H
Consultor estratègic i polític
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Nacional Pàgines 6 a 9

L’
inici de les obres de l’He-
liport Nacional d’Andor-
ra podrien començar el 
primer semestre d’aquest 

2023, si més no, aquest és l’objectiu 
que s’ha marcat el ministre de Presi-
dència, Economia i Empresa, Jordi 
Gallardo. En relació amb això, «si no 
hi ha cap entrebanc ni retard amb la 
construcció», s’espera que a finals de 
l’any vinent la infraestructura ja pu-
gui estar operativa. Així, durant una 
roda de premsa acompanyat del se-
cretari d’Estat d’Economia, Èric Bar-
tolomé, i el director d’Empresa, Co-
merç, Desenvolupament, Seguretat 
i Qualitat Industrial i Transport, Jo-
sep Pujol, Gallardo va explicar que 
ahir al matí ja es va signar el contrac-
te amb l’UTE, un fet que permet «tan-
car una part determinant del procés 
de l’heliport». 

Abans d’iniciar la construcció de 
la instal·lació, caldrà fer la declara-
ció d’interès nacional del projecte. 
En aquest sentit, el ministre va asse-

SFGA/JAVILADOT

33 Un instant de la roda de premsa, ahir.

Les obres de l’heliport començaran 
el primer semestre d’aquest any
Els documents pertinents per fer la declaració d’interès nacional ja s’han tramès al Comú de la Massana

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA

@PeriodicAND

INFRAESTRCUTURES

«Tots els processos i aprovacions 
s’han fet d’acord amb la legislació, la 
legalitat i amb transparència»

«En cap moment se m’ha demanat 
en quin punt està l’adjudicació. Si 
s’hagués donat el cas, ho hauria dit»

JORDI GALLARDO
MINISTRE DE PRESIDÈNCIA, ECONOMIA I EMPRESA

decideixin instaurar rutes regulars 
en el futur però sense aquesta obli-
gació. A més, l’Executiu es garanteix  
un espai d’hangaratge per a les naus 
d’Estat, «bàsicament les de trans-
port sanitari», que inclou dependèn-
cies tècniques i allotjament. Aques-
tes, «no pagaran taxes d’estaciona-
ment, enlairament i aterratge».

Pel que fa als aspectes econòmics, 
la concessió preveu una compensa-
ció per part del Govern a l’UTE amb 
un màxim de 7,5 milions d’euros, 
dividits en 250.000 euros anuals 
per «assegurar i garantir un equili-
bri econòmic». Això sí, el ministre va 
destacar que entre el 2023 i el 2024 
ja se n’avançaran cinc, tres durant 
aquest any i dos l’any vinent. És a dir, 
l’Executiu assumirà cada any un to-
pall de 250.000 euros de pèrdues, pe-
rò en el cas d’haver-hi resultats ne-
gatius que siguin inferiors a aques-
ta xifra, l’empresa haurà de tornar 
la diferència. En relació amb els be-
neficis, quan els resultats positius 

que no superin el 15% dels ingres-
sos, l’UTE pagarà un cànon d’entre el 
10% i el 15%, mentre que si superen 
el 15%, el sobrant «o es dona en la se-
va integritat al Govern, o es reinver-
teix en la infraestructura», segona 
va explicar Gallardo. 

Finalment, demanat sobre el pla 
de negoci del projecte, el ministre 
va assenyalar que «és conservador», 
i que preveu principalment un esce-
nari amb un control duaner garan-
tit dins la infraestructura, perme-
tent dur a terme línies regulars. En 
relació amb això, Gallardo va desta-
car que un cop estigui la feina avan-
çada es començarà a treballar aques-
ta temàtica, tot i que és «una nego-
ciació complexa» de la qual s’ha 
d’encarregar el Govern. A més, va 
avançar que ja s’han iniciat les gesti-
ons a les dues bandes de la frontera: 
«Hem obert una via de diàleg amb les 
autoritats franceses, però requerirà 
temps», i ara resta engegar les con-
versacions amb Espanya. H

El ministre de 
Presidència i l’UTE ja han 
signat el contracte per a 
la concessió de les obres 
i la gestió del projecte

nyalar que durant la jornada d’ahir 
ja es va enviar els documents perti-
nents al Comú de la Massana, que 
s’haurà de mostrar favorable per po-
der tirar-ho endavant, i posterior-
ment aprovar-ho al Consell General. 

Durant la roda de premsa, Ga-
llardo va defensar l’actuació del Go-
vern: «Vull insistir que tots els pro-
cessos i les aprovacions que han pas-
sat pel Consell de Ministres s’han fet 
d’acord amb la legislació, la legalitat 
i amb transparència sense incom-
plir cap mena de normativa ni de re-
glament». A més, va respondre a les 
crítiques i dubtes que el president 
del Partit Socialdemòcrata, Pere Ló-
pez, ha fet durant els darrers dies, 
titllant-los de no tenir «fonaments» 
ni «arguments». Així mateix, va co-
mentar que l’adjudicació no es va co-
municar abans perquè «en cap mo-
ment se m’ha demanat en quin punt 
està», però que si s’hagués donat el 
cas, «ho hauria dit», va afegir.

Cal recordar que la concessió 
amb l’UTE, formada per Heliand i 
Helicòpters del Nord, té una dura-
da de 30 anys i preveu la construcció 
i gestió de l’Heliport Nacional d’An-
dorra a la Caubella, donant prefe-
rència a l’operador en el cas que es 
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L’oposició d’Ordino sol·licita fer 
la consulta popular sobre Grifols

CONSELL DE COMÚ

E
ls dos grups de l’oposició 
al Comú d’Ordino, X’Ordi-
no i Movem Ordino, i el can-
didat per Terceravia, Jordi 

Balsa, van fer ahir una demanda for-
mal a la corporació per fer una con-
sulta popular sobre el centre de re-
cerca immunològica de Grifols. La 
minoria encapçalada pels conse-
llers Enric Dolsa i Jean-Michel Ar-
mengol, ja va fer una sessió infor-
mativa pública en què exposava els 
riscos d’una instal·lació d’aquestes 
característiques a la parròquia i fa 
molt de temps que demana a la cor-
poració fer una consulta popular 
vinculant.

La sol·licitud, que es va fer 30 mi-
nuts abans que comencés el Consell 

33 Balsa, Armengol i Dolsa entren la demanda, ahir al Comú d’Ordino.

EL PERIÒDIC

Mortés creu que no té sentit tirar-la endavant, perquè les obres del laboratori ja estan en marxa

ja està en marxa, s’han començat 
les obres, no té lloc fer una consul-
ta popular». A més va fer una crida a 
la tranquil·litat i va explicar que ni 
el Govern ni el comú farien res que 
anés en contra de la salut de les per-
sones. A més va voler puntualitzar 
que «no serà un laboratori, sinó un 
centre de recerca immunològica. 
Dins d’aquest hi haurà un laborato-
ri, evidentment, igual que hi ha un 
laboratori dins de l’hospital amb 
les mateixes característiques». D’al-
tra banda, va voler assenyalar que el 
laboratori és una qüestió rellevant 
per la parròquia i Andorra, ja que 
diversificarà l’economia del país po-
dent fer de base per a altres sectors.

No obstant això, en la sessió de 
consell ordinària es va aprovar, en-
tre altres punts, la proposta de la 
baixa d’immobilitzats de diversos 
actius i la proposta de calendari de 
dates per a la notificació de factura-
ció i definició del període voluntari 
de pagament i presentació de la cor-
responent remesa al banc de dife-
rents conceptes tributaris previstos 
per a l’exercici del 2023. H

CEL MÁRQUEZ BERNAT
ORDINO

@PeriodicAND

de Comú habitual, es va entregar 
al Servei de Tràmits i ara el comú 
haurà de decidir si la tira o no en-
davant.  En aquest sentit, Dolsa va 
posar en manifest que per «demo-
cràcia i transparència és bo que tots 
els electors tinguin la possibilitat 
de pronunciar-se i com a represen-
tants de l’electorat exigeixen que 
la corporació compleixi les compe-
tències». Dolsa, a més, va puntua-
litzar que «vam tenir la majoria ab-
soluta entre els tres [X’Ordino, Mo-
vem Ordino i Terceravia], i si jo fos 
cònsol, tindria molt clar què he de 
fer: l’organitzaria el més ràpid pos-
sible». En aquest sentit, cal recordar 
que Dolsa,  Armengol i Balsa van ob-
tenir en les últimes eleccions el de-
sembre del 2019 el 55% dels vots. 

Així mateix, el representant de 
X’Ordino va declarar que en cas que 

es dugés a terme la consulta estaria 
delimitada als electors, tal com es-
tipula la llei. Residents i menors de 
18 anys no podrien votar, tot i pun-
tualitzar que a ell li agradaria que 
poguessin donar la seva tots els resi-
dents que faci entre tres i cinc anys, 
com a mínim, que viuen al país. 

En una línia similar, Armengol 
va assegurar que si el comú es nega 
a la consulta, «estem jugant les nos-
tres cartes». Així, va considera que 
estan duent una via coherent en la 

recollida de firmes tot i, que si bé 
«tècnicament i legalment és una mi-
ca complicat», tenint en compte els 
vots que va obtenir Balsa, «sumem 
més del 50% dels votants». 

Quant al canvi de posicionament 
sobre la qüestió del laboratori de 
Grifols, el representant de Movem 
Ordino, va incidir que es deu al fet 
que «s’ha firmat un acord ple d’am-
bigüitats i és completament repro-
vable per tema legal». «Quan hi ha-
via la Sandra [Tudó] en teníem una 
i ara que entro jo en tenim més». Ar-
mengol va assegurar que en el mo-
ment que va entrar va prendre una 
altra posició, i el seu partit li va do-
nar suport.

En contrapartida, el cònsol ma-
jor d’Ordino, Josep Àngel Mortés, 
va declarar que el centre de recer-
ca immunològica «és un tema que 

ARXIU ANA

33 Un autobús de la línia regular.

Coopalsa i Nadal no sabien 
del canvi de tarifes de bus

La Policia alerta d’un 
increment de bitllets falsos

Autocars Nadal i l’UTE Coopalsa, 
les dues companyies concessionà-
ries de les línies de transport nacio-
nal regular de viatgers, van manifes-
tar la seva sorpresa davant l’anunci 
unilateral per part del Govern del 
preu del nou abonament resident, 
que entrarà en vigor el primer de 
febrer.

En paraules del gerent de Coo-
palsa, Gabriel Dallerès, «més enllà 
de la proposta del ministeri, que es-

perem poder valorar un cop se’ns 
faci arribar, lamentem profunda-
ment la manca de respecte i rigor 
amb què es treballen i es comuni-
quen les decisions que afecten les 
dues empreses concessionàries del 
transport públic de viatgers».

Les dues companyies van ser con-
vocades ara fa uns dies pel Ministeri 
de Presidència, Economia i Empre-
sa per consensuar aquest nou càl-
cul tarifari en una reunió que hau-
ria de tenir lloc avui. Una reunió en 
la qual les dues empreses espera-
ven escoltar la proposta del minis-
teri que encapçala Jordi Gallardo. 
La proposta, però, es va fer pública 
per sorpresa aquest dimecres en ro-
da de premsa.

Les companyies 
denuncien que el Govern 
no els hagi informat abans

TRANSPORT PÚBLIC SEGURETAT

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

La Policia i l’Autoritat Financera An-
dorrana (AFA) han tornat a detectar 
un increment de la circulació de bit-
llets falsos, sobretot de 20 euros. Es 
tracta dels anomenats de cinema o fan-
tasia, bitllets que simulen els legítims 
de 5, 10, 20 i 50 en color, mida i dis-
seny, però que es poden distingir dels 
autèntics perquè inclouen inscripci-
ons en l’anvers o el revers. En aques-
tes inscripcions s’indica que no són 
de curs legal. S’hi poden llegir missat-

Els estafadors haurien 
introduït els diners al circuit 
comercial durant les festes

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

ges com This is no legal tender, it’s used 
for motion props, movie money i prop co-
py. A més, tots tenen el mateix nú-
mero de sèrie, el MB66688880, re-
ferència que comparteixen més del 
89% de tots els bitllets de cinema o fan-
tasia interceptats el 2022.

Segons informa la policia, s’es-
tan trobant, arran de les festes na-
dalenques, dates que els estafadors 
haurien aprofitat per introduir els 
bitllets en el circuit comercial. És 
per això que es demana als respon-
sables i treballadors de comerços 
que estiguin especialment atents. 
Es recomana als establiments com-
provar l’autenticitat de tots els bit-
llets, per poder detectar-los en el 
moment del pagament. H

«Si jo fos cònsol 
d’Ordino, tindria 
molt clar què he de 
fer: organitzaria la 
consulta el més ràpid 
possible»

«El centre de recerca 
és un tema que ja 
està en marxa, s’han 
començat les obres, 
no té lloc fer una 
consulta popular»

Enric Dolsa

Josep Àngel Mortés

X’ORDINO

CÒNSOL MAJOR D’ORDINO

Per la seva banda, Bartumeu Ga-
briel, gerent d’Autocars Nadal, con-
sidera que «una vegada més, no no-
més no s’ha consensuat res, sinó 
que ni tan sols s’ha informat les em-
preses abans de fer-ho públic». H

Dolsa i Armengol 
ja van fer una sessió 
pública el mes de 
novembre exposant els 
riscos del laboratori
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Escaldes-Engordany fa un pas 
més per tenir un pulmó verd

CONSELL DE COMÚ

E
l Comú d’Escaldes-Engor-
dany va fer ahir un pas més 
per poder fer realitat que 
el Clot d’Emprivat compti 

amb un pulmó verd de la grandà-
ria que té el parc Central d’Andorra 
la Vella gràcies a les modificacions 
urbanístiques que es van impulsar 
per tal que els propietaris cedeixin 
més terrenys a canvi de poder cons-
truir les torres d’una manera dife-
rent de l’actual. D’aquesta manera, 
es va donar llum verda provisional 
a la modificació de les normes urba-
nístiques del pla d’ordenació i ur-
banisme de la parròquia, amb l’abs-
tenció de l’oposició, que va plante-
jar els seus dubtes sobre com es pot 
fer efectiva la cessió dels espais per 
part dels privats. Ara aquesta apro-
vació provisional arribarà al Govern 
i la comissió tècnica d’urbanisme 
l’haurà de validar perquè pugui ser 
vigent. De manera paral·lela, a la 
sessió de Consell de Comú celebra-
da ahir, també es va acordar inici-
ar el procediment per al desenvolu-
pament de la unitat d’actuació ano-
menada camí de les Molleres per tal 
que es puguin fer millores en els ac-
cessos a la urbanització de can No-
guer, que ara són privats. Tal com 
va destacar la cònsol major, Rosa 
Gili, aquesta actuació és «essencial 
per resoldre l’anomalia» que supo-
sa que una urbanització on «hi viu 
moltíssima gent» tingui un accés 

33 Un moment de la sessió de Consell de Comú d’Escaldes-Engordany.

ANA/M. F

El projecte serà enviat 
al Govern perquè  la 
comissió tècnica el validi

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

privat. Ara com ara, va destacar, és 
una entrada «estreta, dolenta i pe-
rillosa».

Gili va recordar que quan van ar-
ribar al comú tenien clar que voli-
en fer canvis a la zona del Clot d’Em-
privat i va recordar que s’han anat 
fent diversos passos, entre els quals 
el més «complicat» va estar saber si 
jurídicament es podien fer modi-
ficacions urbanístiques. Posterior-
ment es va haver de tirar endavant 
«la part tècnica» i un cop es va tenir 
una proposta inicial, arrencar les 
converses amb els propietaris fins 
a arribar a un acord final. Ara s’ha 
completat l’exposició pública del 
projecte que suposa que els propi-
etaris cedeixin un mínim del 50% 
sense perdre edificabilitat, la qual 

cosa s’aconsegueix modificant la 
forma de les torres, que «en cap cas 
podran ser més altes». Cal recor-
dar que la voluntat del comú és que 
aquestes cessions de terrenys es pu-
guin unificar per obtenir «una su-
perfície equivalent al parc Central».

Durant el període d’exposició 
pública es van presentar quatre al-
legacions de «diferents índoles», se-
gons la cònsol major, com per exem-
ple comentaris que al·leguen que 
no es pot fer aquesta modificació en 
una revisió del pla d’urbanisme. Ara 
el projecte serà enviat al Govern per-
què la comissió tècnica d’urbanis-
me el validi. «Penso que la gran ma-
joria [dels propietaris] s’ha de sentir 
còmode» perquè s’han fet «moltes 
reunions» i s’ha intentat «no perju-

dicar ningú», va defensar Gili.
Tal com s’ha comentat, des de 

l’oposició s’han abstingut en aquest 
punt, ja que com va destacar el con-
seller Miquel Aleix els genera «dub-
tes» el fet que les cessions s’hagin de 
concentrar prop del Prat del Roure, 
ja que creuen que això comportarà 
una «certa complexitat en l’àmbit 
de drets urbanístics». «Tenim dubtes 
que legalment pugui funcionar», va 
afegir Aleix, que va argumentar que 
estan «totalment d’acord que es des-
lliuri» aquest terreny per poder «es-
ponjar» la zona del Clot d’Empri-
vat. El seu company de files Jordi Vi-
lanova va recordar que la majoria 
de la qual ell formava part, i que va 
ser la que va autoritzar que es cons-
truïssin les torres, ho va fer perquè 
del contrari s’hagués pogut cons-
truir ocupant tota la parcel·la i no 
haguessin quedat zones verdes. Gili 
va destacar que és «legítim» que tin-
guin dubtes, ja que es duu a terme 
«un exercici nou, sense precedents» 
però va remarcar que «el fet d’unifi-
car» els terrenys és el que «justifica 
tota la resta» i va reivindicar que si 
no es feien els canvis urbanístics el 
que quedava era una zona amb «vo-
reres més amples i torres altes» però 
sense el pulmó verd que realment es 
vol aconseguir.

Cal destacar que en el temps que 
s’està fent aquesta revisió les llicèn-
cies urbanístiques estan aturades i 
Gili va recordar que hi havia projec-
tes entrats que estan a l’espera de 
poder-se executar. Així, la cònsol va 
admetre que «moltes torres podrien 
aparèixer un dia d’aquests».

La sessió de consell de comú ce-
lebrada aquest dijous també va ser-
vir perquè s’hagi acordat, per una-
nimitat, el reglament que regula la 
conservació i manteniment de les 
parcel·les que s’obtindran al Clot 
d’Emprivat i que suposaran espais 
lliures d’ús públic de titularitat pri-
vada, una fórmula innovadora que 
suposa que el comú pot fer servir la 
parcel·la, però no hi pot construir. 
El reglament regula els drets i deu-
res del comú i dels privats. H

@PeriodicAND

«S’han anat fent 
diversos passos, el 
més complicat va ser 
saber si es podien 
fer modificacions 
urbanístiques»

Rosa Gili
CÒNSOL D’ESCALDES-ENGORDANY

ANA/L. G.

33 La sessió de consell de Comú d’Encamp.

Encamp construirà una voravia al carrer Hort de Godí 

E
l Comú d’Encamp construi-
rà un tram de voravia al car-
rer Hort de Godí i millora-
rà els accessos al camí del 

Torrent Estret per millorar la zo-
na i la seguretat dels ciutadans. Tal 
com va manifestar durant la sessió 
de consell de comú la cònsol major 
de la parròquia, Laura Mas, l’obra 
tindrà un cost de 156.000 euros i es 
durà a terme entre els mesos de fe-
brer i juny, sempre que la meteoro-
logia ho permeti. D’aquesta mane-
ra, aprofitant els treballs de cana-
lització que està duent a terme el 
Govern a la zona, la voluntat de la 
corporació és adequar els accessos 
als senders i camins de muntanya 
del territori, per la qual cosa l’actu-
ació també preveu la construcció 
d’una passarel·la per arribar al camí 
que circula per sobre del riu.

En aquest sentit, també va infor-

mar que s’ha demanat a FEDA que 
desinstal·li la torre que hi ha a la zo-
na al llarg dels quatre mesos que es 
calcula que duraran les obres, les 
quals, tal com s’ha mencionat an-
teriorment, començaran el mes vi-
nent coincidint amb la finalització 
dels treballs de l’Executiu per millo-
rar la seguretat dels edificis de l’in-
dret. Mas també va posar en relleu 
que en dos anys s’han arranjat apro-
ximadament 7.000 metres qua-
drats de voreres. Per la seva banda, 
des de la minoria del Partit Social-
demòcrata + Independents, el con-
seller David Rios, va lamentar que 
l’arranjament de la zona no s’hagi 
dut a terme abans, ja que es tracta 
d’un indret «on la corba és perillosa 
i hi passen molts vianants i trànsit 
rodat, per la qual cosa és perillosa».

Durant la sessió de Consell de Co-
mú es va aprovar la modificació del 
preu de les zones blaves i verdes, ja 
que, a causa d’un error de transcrip-
ció, va aparèixer un import que els 
parquímetres no acceptaven al BO-
PA. Qüestionada sobre el fet, la còn-
sol va explicar que el preu a les mà-
quines va ser el mateix «en tot mo-
ment», per la qual cosa l’error no 

EL PERIÒDIC
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L’obra tindrà un cost de 
156.000 euros i es durà 
a terme de febrer a juny

va afectar els ciutadans, però va as-
severar que era necessari tornar a 
aprovar els preus amb la dada cor-
recta. A més, va recordar que des del 
comú augmenten en cinc cèntims 
l’import dels estacionaments de 
rotació cada dos anys per adequar-

lo a l’IPC i garantir que no apareix 
una xifra que la màquina no pugui 
acceptar (monedes d’un i dos cèn-
tims).

La corporació també va donar 
llum verda a l’aportació al Funi-
camp per un import de 800.000 

euros, una quantitat que s’ha vist 
reduïda a la meitat després que el 
2022 es finalitzés el pagament del 
préstec de la infraestructura. A la 
sessió d’aquest dijous també es 
va aprovar unes modificacions al 
POUP perquè algunes unitats d’ac-
tuació puguin ser desenvolupades 
amb més facilitat perquè serà ne-
cessari l’acord de menys propieta-
ris per tirar-les endavant. Els con-
sellers socialdemòcrates es van abs-
tindre en aquest punt al·legant que 
la decisió va anar en la línia de la 
presa el 2021 quan es va modificar 
el pla d’urbanisme per permetre 
construccions més elevades de fins 
a set pisos. D’aquesta manera, Rios 
va assenyalar que els preocupa el fu-
tur de la parròquia per la possibili-
tat que acabi esdevenint un territo-
ri amb edificis «massa alts» que des-
vesteixin el paisatge.

Finalment, el Comú d’Encamp 
va celebrar aquest dijous la primera 
sessió en directe a través del seu ca-
nal de YouTube gràcies al nou siste-
ma de videoactes, que permet dispo-
sar d’un resum de les sessions dels 
consells i els punts tractats amb les 
corresponents intervencions. H
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33 Una mostra del segell.

Una cinquantena d’empreses 
reben el segell ‘Llum Verda’

Una cinquantena d’empreses han 
apostat fins ara pel segell Llum Ver-
da de FEDA, que acredita que tota 
l’energia que consumeixen és d’ori-
gen renovable. Amb aquest distin-
tiu les empreses mostren als clients 
el seu compromís amb la sostenibi-
litat i la reducció de les emissions de 
CO2, objectius globals i de país, reco-
llits a la Llei d’impuls de la transició 
energètica i del canvi climàtic (Li-
tecc). 

Les empreses que s’hi han adhe-
rit han certificat un consum total de 
més de 50.000 MWh/any des que es 
va crear el segell, l’estiu del 2022. Tot 
i això, encara hi ha Llum Verda dispo-
nible per a més entitats. A banda de 

SOSTENIBILITAT
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apostant per incentivar la producció 
amb energies renovables, hi ha 
grans companyies i pimes de sec-
tors com el turisme, la banca, l’hos-
taleria, el comerç, el transport, la 
consultoria, l’enginyeria, la salut i 
els esports, entre altres. Grandvali-
ra-Soldeu El Tarter va ser la prime-
ra empresa a obtenir el segell que 
ha arribat també fins a institucions 
públiques com el SAAS. Aquestes or-
ganitzacions han qualificat d’èxit 
la iniciativa, alhora que han desta-
cat la contribució que fan d’aquesta 
manera a la transició energètica del 
país, deixant d’emetre més de 6.200 
tones de CO2 a l’atmosfera.

A banda de reduir les emissions 
de gasos amb efecte hivernacle, una 
missió global, ja que són els respon-
sables del canvi climàtic, les empre-
ses que han adquirit la Llum Verda 
aposten així pel desenvolupament 
de les energies renovables. D’aques-
ta manera han pogut reforçar un pi-
lar com la sostenibilitat en el nucli 
de les seves organitzacions, cons-
truint projectes empresarials i so-
cials més responsables amb el me-
di ambient i el futur del planeta. H

El distintiu acredita que tot 
el consum d’energia és 
d’origen renovable

Milà i Mas visiten l’associació 
Projecte Home de Catalunya

La secretària d’Estat d’Afers Soci-
als, Joventut i Igualtat, Teresa Milà, 
i la secretària d’Estat de Salut, Hele-
na Mas, juntament amb represen-
tants del Servei Andorrà d’Assistèn-
cia Sanitària (SAAS), es van despla-
çar dilluns a Barcelona per visitar les 
instal·lacions i els recursos de Pro-
jecte Home Catalunya. Una organit-
zació dedicada fonamentalment a 
la prevenció, a l’atenció, a la rehabi-
litació i a la reinserció social de les 
drogodependències. Durant la visi-
ta, Milà i Mas van poder conèixer de 
primera mà les instal·lacions i els re-
cursos de l’associació per dur a ter-
me la seva tasca, així com la feina 
dels professionals que hi treballen 

i als usuaris. A més, les dues secre-
tàries d’Estat van mantenir una re-
unió amb el delegat internacional 
de l’associació Projecte Home, Ori-
ol Esculies, i amb la directora de Pro-
jecte Home Catalunya, Neus Canals, 
amb qui van compartir la possibili-
tat d’estudiar vies de col·laboració. 
La visita va estar promoguda gràcies 
al contacte de l’associació andorra-
na Projecte Vida, centrada en la llui-
ta contra les drogodependències. H

La trobada serveix per 
col·laborar en la lluita contra 
les drogodependències

AFERS SOCIALS
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l’electricitat produïda per la central 
hidroelèctrica, FEDA distribueix el 
segell amb la certificació de l’electri-
citat renovable de fonts eòliques de 
França (parc eòlic del Sud-oest) i Es-
panya (diversos parcs) que importa.

Entre les empreses que s’han 
compromès amb un futur verd, 

GOVERN D’ANDORRA

33 La visita a Projecte Home.

SFGA/JAVILADOT

33 La ministra de Cultura, Sílvia Riva, i el cap de l’Àrea d’Acció Cultural, Joan-Marc Joval.
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L
a ministra de Cultura i Es-
ports, Sílvia Riva, juntament 
amb el cap de l’Àrea d’Acció 
Cultural, Joan-Marc Joval, 

va presentar ahri la nova tempora-
da de l’Auditori Nacional 2023, que 
enguany es renova i presenta un to-
tal de nou propostes que aposten pel 
talent andorrà, sense oblidar donar 
espai a grans artistes internacionals 
per apropar-los al públic del país. La 
novetat més destacada és la primera 
edició d’un cicle de poesia contempo-
rània multidisciplinària. La ministra 
va assenyalar «la voluntat que l’audi-
tori continuï sent l’espai emblemàtic 
del país per als grans espectacles mu-
sicals, i en aquest sentit hem optat 
per reduir la quantitat de concerts i 
fer una aposta clara per la qualitat de 
les propostes». Per la seva banda, el 
cap d’Acció Cultural va explicar que 
«seguint el mandat del pla estratègic 
de la Cultura, obrim l’auditori a disci-
plines menys habituals amb la crea-
ció d’un petit cicle de poesia contem-
porània multidisciplinària. Volem 
fer visible el treball dels i de les poetes 
i posar al centre la paraula, però defu-
gint els formats tradicionals dels re-
citals de poesia».

La temporada s’obrirà amb un 
dels talents emergents del país, Mar-

Concerts i 
poesia a la nova 
temporada de 
l’Auditori Nacional
Es redueix el nombre 
d’espectacles, però 
s’aposta per la qualitat
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ta Knight. La jove artista ha recorre-
gut un bon nombre d’escenaris i ha 
captivat tant el públic com la crítica. 
Gràcies al seu indie rock i folk tan per-
sonals i a l’habilitat per compondre 
melodies extraordinàries, s’ha forjat 
un nom a l’escena independent i se 
l’ha comparat amb alguns dels seus 
artistes preferits: de Sharon van Et-
ten a Oasis, i de Nick Drake a Lana del 
Rey. Knight s’estrenarà al Principat 
a l’Auditori Nacional el 10 de febrer.

Al març torna Quim Salvat amb 
una proposta única i exclusiva: la 
presentació en directe i amb tota la 
banda dels nou temes que formen 
part del seu tercer treball d’estudi, 
L’últim despertar. Salvat promet una 
nit amb sorpreses en forma de col-
laboracions d’altres artistes el 3 de 
març.

Pocs dies després, al 21 de març, 
l’Auditori Nacional acollirà un dels 
plats forts de la temporada: una de 
les cantants franceses de més èxit in-
ternacional: Zaz, que presentarà la 
seva nova gira, Organique Tour. Des-
prés de tres gires mundials amb els 
quatre primers discos, la tardor de 
l’any 2021 l’artista francesa va pu-
blicar el cinquè, un treball elaborat 
durant el confinament i que la porta 
ara, novament, a la carretera.

El 22 d’abril, es vibrarà amb una 
de les creadores més originals i úni-
ques que han aparegut en els darrers 
temps en l’escena musical espanyo-
la: Clara Peya. Amb una biografia fre-
nètica que transita entre la música, el 
teatre i l’activisme, Peya presentarà 
el seu projecte Piano solo & Electrònica. 

El maig s’iniciarà amb el cantau-

tor català Joan Dausà sobre l’escena-
ri, que ho farà per primera vegada a 
l’Auditori Nacional, amb Jo Mai Mai. 
Gira 10 anys, una mirada amb nostàl-
gia a aquests primers 10 anys de tra-
jectòria, però també una mirada op-
timista i positiva que convida a can-
tar tots els seus grans èxits. 

El 20 de maig serà el torn de l’es-
pectacle familiar. Tinc un paper, espec-
tacle de Marc Parrot i Eva Armisén, és 
una proposta multidisciplinària en 
què teatre, música i pintura compar-
teixen escenari per explicar que a les 
arts escèniques hi ha molts artistes 
que hi treballen i, per tant, molts ofi-
cis creatius.

CULTURA

Pel que fa al programa del cicle de 
poesia, que se celebrarà al foyer de 
l’Auditori Nacional, s’iniciarà el 4 de 
març amb l’emotiva, crua i diverti-
díssima proposta de la reputada mi-
cropoetessa Ajo, que acompanyada 
del músic Nacho Mastretta presenta-
ran per primera vegada al país el seu 
espectacle conjunt. El programa del 
cicle seguirà el 29 d’abril amb Soc un 
còdol, de l’Era arts escèniques, un es-
pectacle de creació que combina la 
dansa i la música al voltant del text. 
Tancarà el programa de poesia Lluís 
Cartes amb una revisitiació multidis-
ciplinària i arriscada de Poetes el 13 
de maig. H

El tret de sortida 
serà el 10 de febrer 
amb l’andorrana Marta 
Knight, amb un estil indie 
rock i folck molt personal
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COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

L
ast Wednesday, the Coun-
cil of Ministers gave the go-
ahead to declare the rear-
rangement of spaces and vo-

lume, improving the permeability 
and accessibility of the east front of 
the main square of Sant Julià de Lò-
ria as a project of national interest. 
As established by the General Law 
on Territorial Planning and Urban 
Planning, projects of national inte-
rest are intended for the constructi-
on of road and communication in-
frastructures, the implementation 
of hydraulic, sanitation and energy 
policy, the fight against pollution 
and the protection of nature, and al-
so the provision of health, welfare, 
educational, cultural, sports, admi-
nistrative, security and civil protec-
tion services.

The initiative of the municipality 
consists of developing an urban in-
tervention that addresses three dif-
ferent aspects, but coordinated in a 
joint action of urban reform. First-
ly, an increase in public road infras-
tructure is contemplated with the 
expansion of public space and the 
creation of a new civic road for pe-
destrians, which will connect the 
main square with the Camp de Perot 
area, in the form of accessible itine-
rary. Likewise, the project also has 
a cultural aspect, which takes into 
account both the morphology that 
the buildings in the square preserve, 
which is consistent with the histori-
cal physiognomy of the architectu-
ral complex around the perimeter 
of the square, as well as the proxi-
mity of the church of Sant Julià and 
Sant Germà, an belongings of cultu-
ral interest.

33 The main square of Sant Julià de Lòria.

The Government is expanding the main square 
of Sant Julià and will build a civic road there
A cultural and an educational aspect will also be included, taking into account the university campus
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COUNCIL OF MINISTERS

Finally, an educational aspect is 
planned, as the center of the town of 
Sant Julià de Lòria constitutes a uni-
versity campus, of an urban nature, 
in which the squares can play a rele-
vant role in urban campuses, being 
spaces for the coexistence of the stu-
dents, where you can walk, read or 
study outdoors, interact with stu-
dents, university leisure activities, 
etc. In this way, the declaration will 
allow the volume of the east front 
of the square, which will be visuali-
zed from this, to preserve the volu-
me that today is threatened by the 

margin of freedom to build that the 
current regulations allow. In addi-
tion, to improve connections, the 
project plans a pedestrian passage-
way, fully accessible, six meters wi-
de that will connect the square with 
the Camp de Perot area by means of 
a civic street, a staircase and an ele-
vator. It must be added, as a substan-
tial element of the action planned 
by the Project of National Interest, 
a significant expansion of the surfa-
ce of the public square, for circula-
tion, walking and enjoyment by pe-
destrians. H

The Government has approved 
a new compensation system for 
bus companies for the applica-
tion of free public transport. In 
this way, if until now the Execu-
tive paid an amount of 30 euros 
per monthly pass, he will now 
pay 1.31 euros per journey. As 
pointed out by the Minister of 
Finance and Spokesman, César 
Marquina, it has been verified 
that 70% of users make less than 
15 trips per month and this new 
compensation system is consi-
dered “fairer” which will allow 
that over the this year public 
transport will continue to be 
free for citizens. Marquina emp-
hasized that these compensati-
ons have been negotiated with 
the companies and that it is 
«normal» that once the trial pe-
riod that the implementation 
of this free of charge has entai-
led is over, the Government has 
put «the data on the table» and 

The free 
bus will be 
compensated 
per journey
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MARICEL BLANCH

33 El Servei d’Immigració.

Expansion of quotas for hotels, 
restaurants and commerce

The Government has approved the 
extension of the special quotas for 
temporary immigration authoriza-
tions for the activities of the 2022-
2023 winter season in the hospita-
lity sectors; commerce in general, 
including the rental of sports equip-
ment, and real estate activities; tra-
vel agencies and cleaning and laun-
dry companies.

Today, the quotas approved by 
the hospitality and trade sectors 
in general, including the rental of 

sports equipment, and real estate 
activities have been done, having 
even made use of the planned 30% 

In total, 4,455 authorizations 
have been granted to the 
hotel sector and 468 to the 
commercial sector
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It has been verified that 
70% of users do not 
make more than 15 trips 
per month

has opted for a «fairer» system, 
in such a way that it «pays for the 
service provided». The Govern-
ment spokesman stated that un-
til now the Executive paid 30 eu-
ros for each subscription activa-
ted and used.

Asked whether new groups, 
such as temporary workers, 
can be included as beneficiari-
es of this measure, Marquina 
acknowledged that «no change 
is being considered» at the mo-
ment, as reported by the ANA.

It should be remembered that 
the fare continues to be 100% 
subsidized for users, with free 
and unlimited travel on regular 
lines, regardless of the area and 
the direction of the route. To be-
nefit from the resident pass you 
must have residence or be An-
dorran and not have another 
pass subsidized by the Govern-
ment. The pass can be obtained 
at the National Bus Station or th-
rough the FEDA Solucions web-
site. H

The area will be 
connected to Camp 
de Perot with a wide 
sidewalk, a staircase 
and an elevator

expansion in the respective regulati-
ons. 4,455 authorizations have been 
granted to the hotel sector and 468 
to the trade sector in general, inclu-
ding the rental of sports equipment, 
and real estate activities. And, in re-
lation to the special quota regulati-
ons approved by the travel agency 
and cleaning and laundry sectors, 
their initial quotas have also been 
done, currently making use of the 
30% expansion planned, which is 
about to be sold out. Taking these 
facts into account, and in order to 
«not harm the correct operation of 
companies during the season of gre-
atest activity», these extensions ha-
ve been approved which involve 500 
more permits for the hotel sector; 
100 for commerce in general, inclu-
ding the rental of sports equipment 
and real estate activities; 15 for tra-
vel agencies and 30 for cleaning and 
laundry companies. H



L ’ A C T U A L I T A T   E C O N Ò M I C A   D E L   P R I N C I P A T

N Ú M E R O  1 7 8

Divendres, 27 de gener del 2023

Espot defensa pujar els salaris per llei 
pel context actual

El cap de Govern ho considera anòmal i vol 
el consens entre patronal i sindicats

Pàg    4

La xifra d'establiments comercials creix 
durant 2022 un 7,9%

Al llarg de l'any hi va haver 1.436 altes, però 586 baixes, 
dada superior a la de l’any anterior

Pàg    4

El teixit empresarial i comercial mostra poc 
interès en la Zona Franca comercial

El teixit empresarial i comercial mostra poc interès en 
la Zona Franca comercial

Pàg    4

Alsina i Cornella, nous president i 
vicepresident d'Andorran Banking

Pàg   4

 Els càrrecs, rotatius i renovats anualment, 
representen el sector bancari andorrà

Consultori
fiscal

Jaime 
Mesas
Pàg   3

Pere
Brachfield

Àlex 
Fusté

Pàg   2 Pàg   3

La Comissió Europea 
revisa la Directiva 
contra la morositat

La revaloració del JPY i de l’Or 
recolzen el quadrant proposat per 
al 2023 d’inflació amb recessió

CBDC, arriben els diners programables

E 
ns els darrers anys la so-
cietat s’ha anat familia-
ritzant amb el concepte 
de les criptodivises. Tots 
hem escoltat parlar de 

bitcoin, blockchain o smart contracts, ja 
sigui per les fortes fluctuacions en els 
preus dels criptoactius o per les possi-
bilitats a futur de la tecnologia de cade-
na de blocs. Paulatinament, aquesta in-
novació es comença a filtrar en la nos-
tra economia a mesura que cada cop 
més empreses i usuaris descobreixen 
noves possibilitats d’ús, generant noves 
idees i productes per aplicar la tecno-
logia blockchain, oferint solucions als 
problemes del dia a dia.

Evolucionant aquest concepte, una 
gran revolució en política monetària 
està en marxa, on el futur dels diners 
fiats es juga en el terreny digital. Les 
CBDC (Central Bank Digital Currency) 
representen l’evolució digital i cripto-
gràfica de les monedes fiat actuals, com 
poden ser l’euro, dòlar o el iuan. Preci-

sament, són els propis bancs centrals 
els que lideren la prova d’aquest con-
cepte. Actualment, el 80% dels bancs 
centrals a nivell mundial tenen projec-
tes d’estudi e implementació a futur 
de CBDC, on la Xina amb el seu criptó-
iuan lidera la implementació d’aquesta 
tecnologia a la seva economia. Bancs 
centrals no estan sols, i també grans 
conglomerats financers acompanyen 
aquesta revolució, participant del pro-
jecte i ajudant en el disseny de la pro-
va pilot a futur (aquí trobaríem grans 
bancs com BNY Mellon, Citigroup o 
Wells Fargo). La interacció i bona en-
tesa entre sector públic i privat es im-
prescindible a l’hora d’implementar el 
major canvi en política monetària que 
s’haurà vist en el darrer segle. Però, qui-
nes son les característiques que fan di-
ferents les CBDC dels diners fiats que 
fem servir avui dia?

Les CBDC són una forma híbrida de 
criptodivisa que estan emeses i con-
trolades per el banc central. A diferen-
cia del bitcoin, que està descentralit-
zat, el banc central es col·loca enmig 
com la entitat que les controla, recol-
za i regula, sent aquesta la gran diferen-
cia respecte les criptodivises «tradicio-
nals». A la vegada, la capacitat tècnica 
d’aquesta tecnologia permet fer de les 
CBDC un diner programable, on aques-

ta és una característica clau i amb for-
tes e importants implicacions en la po-
lítica monetària que poden dur a terme 
els bancs centrals. Així, mitjançant la 
tecnologia smart contract imbuïda dins 
el criptoactiu i un cop donades les con-
dicions definides per el algoritme pro-
gramat, els diners es poden crear, des-
truir o restringir. Això permet un grau 
de control en els diners fins ara inèdit, 
doncs crea la condició de diners muta-
bles, on es poden programar que cer-
tes accions es puguin donar un cop do-
nades certes condicions. Per exemple, 
imaginem que el govern concedeix a un 
grup de persones una subvenció per 
gastar en reformar les seves llars i mi-
llorar l’eficiència energètica. Doncs, es 

podria programar la condició que úni-
cament es puguin gastar aquests diners 
en un determinat territori, en uns de-
terminats comerços o un espai tempo-
ral acotat. Aquesta última característi-
ca és molt important, doncs introdueix 
el concepte dels diners que pot arribar 
a caducar. Òbviament, una altre aspec-
te clau i polèmic es la falta de privacitat 
de les CBDC, doncs al estar necessària-
ment lligades al wallet digital de cada 
persona, el banc central pot conèixer i 
controlar les transaccions realitzades 
en les carteres digitals de cada individu. 

Finalment, la futura implementació 
de les CBDC representa un pas enda-
vant en la desaparició dels diners en 
efectiu. A Suècia, on ja menys del 5% de 

les operacions al comerç minorista es 
fa en efectiu, està molt avançat el pro-
jecte de divisa digital e-krona. La ironia 
és que Suècia, el primer país del món 
en emetre un bitllet físic (1661) i banc 
central modern (1668), pot ser el pri-
mer país del món en posar fi als diners 
en efectiu en circulació, implementant 
un projecte de moneda 100% digital i 
evolucionat a les característiques de 
les CBDC. La desaparició dels diners 
en efectiu genera controvèrsia, doncs 
als evidents beneficis potencials (millo-
ra en la lluita contra el frau fiscal, blan-
queig de capitals, etc.) es contraposa la 
pèrdua del anonimat personal e indi-
vidualitat. 

La realitat és que les CBDC poden 
arribar a ser un arma de doble fil en 
mans de governs i bancs centrals. Els 
diners programables permeten la im-
plementació d’una política monetària 
de precisió dirigida i controlada amb 
paràmetres definits que poden seguir 
determinades agendes polítiques e 
ideològiques en funció del seu disseny. 
L’alternativa que representa Bitcoin i el 
seu anonimat seran l’única possibilitat 
valida per esquivar el control de les CB-
DC un cop desapareguts els diners en 
efectiu. La tecnologia està a punt, resta 
per veure què decideixen fer els nostres 
polítics i banquers centrals.

Discretionary Portfolios & 3rd Party Funds 

ANDBANK Asset Management

Jaume Carles
Pallarés
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L 
a Comissió Europea (CE) ha 
obert una consulta públi-
ca de cara a la revisió de la 
Directiva contra la morosi-
tat (Directiva 2011/7/UE del 

Parlament Europeu i del Consell, de 16 de 
febrer de 2011, per la qual s’estableixen 
mesures de lluita contra la morositat en 
les operacions comercials) per recaptar 
informació sobre les males practiques de 
pagament i l’abús de determinades em-
preses a l’hora de pagar les factures als 
seus proveïdors. El procediment de re-
visió de la citada directiva europea va 
arrencar el 14 de setembre de 2022, quan 
en el seu discurs sobre l’estat de la Unió 
Europea (UE), la presidenta de la CE, Ur-
sula Gertrud von del Leyen, va anunciar 
la revisió de la directiva contra la moro-
sitat. En el seu discurs, von der Leyen va 
destacar que no és just que una de cada 
quatre fallides es degui a les factures im-
pagades. La presidenta de la CE va asse-
gurar que per a milions d’empreses fami-
liars, aquesta revisió serà un baló d’oxigen 
en temps turbulents.

La directiva de lluita contra la morosi-
tat estableix un conjunt comú de normes 
destinades a lluitar contra la morositat 
en les operacions comercials entre em-
preses i entre poders públics i empreses 
mitjançant la normalització de les condi-
cions de pagament, els tipus d’interès i la 
compensació dels costos de cobrament. 
La visió de la directiva, tal com es recor-
da en el seu considerant 12, és promoure 
un canvi decisiu cap a una cultura de pa-
gament sense demora en l’entorn empre-
sarial de la UE.

El precedent de l’actual directiva fou 
la Directiva 2000/35/CE del Parlament 
Europeu i del Consell, de 29 de juny de 
2000, per la qual s’estableixen mesures 
de lluita contra la morositat a les operaci-
ons comercials en la CE. L’any 1997, la CE 
va arribar a la conclusió que a Europa pa-
gar tard s’estava convertint en una norma 
en lloc d’una excepció, i que cada vegada 
és els deutors estaven adoptant una ac-
titud negligent i un comportament abu-
siu davant les seves obligacions de pa-
gament. Inicialment, el 23 d’abril de 1998, 
tras el balanç elaborat a la comunicació 
de 9 de juliol de 1997, i tenint en compte 
les observacions formulades al pla d’ac-
ció en favor del mercat únic, la CE presen-
ta una proposta de Directiva al Parlament 
Europeu i al Consell per la qual s’establien 
mesures de lluita contra la morositat en 
les transaccions comercials. Cal fer no-
tar que la tramitació del projecte de di-
rectiva a través de les diferents institu-
cions de la UE dura quasi dos anys. La CE 
proposa un conjunt de mesures destina-
des a lluitar contra la morositat que s’apli-
quen, d’una banda, a les transaccions co-
mercials entre empreses, en compliment 
del principi de la llibertat contractual, i 
d’una altra, entre el sector públic i les em-
preses. Les mesures preveuen en parti-
cular: un termini de pagament, que a falta 
d’altres disposicions contractuals, no su-
peri els 21 dies a partir de la data de fac-
turació. Un sistema de compensació per 
a tot perjudici resultant de la morositat 
que ha sofert el creditor, incloent inte-
resso de demora. Una reserva de domini 
per al venedor fins el moment del paga-
ment del preu de compra. Uns procedi-

La Comissió Europea revisa la 
Directiva contra la morositat

res adequades per evitar que es continuïn 
utilitzant (art. 7.5. Directiva 2011/7/UE).

9. Que la Directiva exposa que com la 
morositat és un fenomen amb diverses 
causes interrelacionades i existeix una 
convergència de determinant, no només 
cal lluitar contra aquesta lacra econòmi-
ca amb mesures jurídica, sinó que tam-
bé és convenient que els països membre 
de la UE posin en marxa mesures no ju-
rídiques complementàries de transpa-
rència i sensibilització que fomentin en 
les empreses europees una bona cultu-
ra de pagaments. Entre aquestes mesu-
res la Directiva proposa l’edició de publi-
cacions professionals, posades en marxa 
campanyes de promoció que sensibilit-
zin sobre la problemàtica de la morosi-
tat. Igualment, els Estats membre hauran 
de promoure la publicació de codis ètics 
de bon comportament en els pagaments 
als proveïdors. Per afegiment, la Directiva 
suggereix que els Estats membre impul-
sin un procediment de mediació per a la 
tramitació de pagaments objecte de con-
trovèrsia que permeti a les parts negoci-
ar amistosament una solució a les dispu-
tes en relació amb els terminis de paga-
ment. Inclús la Directiva deixa oberta la 
possibilitat als Estats perquè afrontin la 
qüestió de la morositat mitjançant les se-
ves pròpies iniciatives que contribueixin 
a desenvolupar una cultura de pagament 
sense demora en els seus respectiu paï-
sos, i que recolzi els objectius de la Direc-
tiva (art. 8. Directiva 2011/7/UE).

10. Que la Directiva disposa que els Es-
tats membre hauran de facilitar els meca-
nismes legals adequats perquè el venedor 
conservi la propietat dels béns fins el pa-
gament total del preu per part del com-
prador mitjançant una clàusula expres-
sa de reserva de domini que s’incorpo-
rarà al contracte de compravenda abans 
dels lliurament dels béns (art. 9. Directi-
va 2011/7/UE).

11. Que la Directiva assenyala la neces-
sitat que a tots els Estats membre existei-
xin procediments de cobrament de crè-
dits no impugnats. Per aquesta raó, hauri-
en d’existir processos judicials accelerats 
perquè el creditor obtingui un títol exe-
cutiu en reclamar el pagament de deutes 
dineraris no impugnats i amb indepen-
dència de la quantia del crèdit impagat 
en un termini de 90 dies naturals que es 
computaran des de la data d’interposició 
de la demanda. Al mateix temps, s’indica 
que en calcular el període de 90 dies no es 
tindran en compte els terminis requerits 
per realitzar la notificació al deutor mo-
rós ni els retards ocasionats pel creditor 
demandant, com, per exemple, els termi-
nis per esmenar demandes (art. 10. Direc-
tiva 2011/7/UE).

Un dels aspectes més rellevants que, en 
la meva opinió, s’hauria de modificar de 
la Directiva és que estableix que els apla-
çaments de pagament contractuals en-
tre empreses no haurien d’excedir de 60 
dies. Tanmateix, admet que poden exis-
tir casos en què les empreses compra-
dores necessiten terminis de pagament 
més llargs i que per aquest motiu es per-
met que les parts pactin terminis de pa-
gament superiors als 60 dies. En la me-
va opinió, a la reforma de la Directiva s’ha 
d’establir sense excepcions que els ter-
minis de pagament entre empreses pri-
vades no poden excedir mai els 60 dies. 
L’altre punt és que no existeix una defini-
ció clara de pràctiques o clàusules abusi-
ves. Diverses disposicions de la Directiva 
fan referència al concepte de «manifesta-
ment abusiu», per exemple, a la negocia-
ció de terminis de pagament entre em-
preses. No obstant, això, la Directiva no 
defineix aquest concepte, fet que dificul-
ta enormement que el creditor demostri 
que una clàusula o pràctica contractual 
específica és manifestament abusiva. Per 
exemple, pràctiques que prohibeixen la 
cessió de títols de crèdit, que obstaculit-
zen el factoring, així com altres formes de 
pagament noves i digitals.

ments de reclamació accelerats per co-
brar els deutes no impugnats. Uns proce-
diments legals simplificats per als litigis 
relatius a crèdits d’un import inferior o 
igual a 20.000 ecus (moneda comunitària 
equivalent als euros). Un ràpid pagament 
per part de les autoritats públiques per a 
les quals el termini de pagament no haurà 
de superar un màxim de 60 dies, així com 
un pagament automàtic dels interessos 
en cas de retard.

El 19 d’abril de 2000, el Parlament Euro-
peu i el Consell assoleixen un acord des-
prés de dos mesos d’àrdues negociaci-
ons i trobades triples (Parlament, Consell 
i Comissió) en el Comitè de Conciliació. 
L’acord assolit suposa una solució a mig 
camí per als interessos del Consell i el 
Parlament, i inclou entre altres aspectes 
significatius, que el sector privat i el pú-
blic se situen en igualtat ja que el conve-
ni estableix que la futura directiva comu-
nitària s’aplicarà a tots dos. Així mateix, 
s’acorda que la taxa d’interès pel retard en 
el pagament correspondrà a la taxa d’in-
terès aplicada pel BCE (opció de recom-
pra) més un mínim de set punts percen-
tuals; en aquest aspecte, el Consell havia 
proposat en la seva posició comuna 6% i 
el Parlament, un 8%.

Després, el 4 de maig de 2000, es va 
aprovar el text conjunt pel Comitè de 
Conciliació de la UE per donar llum verda 
a l’aprovació de la directiva contra la mo-
rositat. El Parlament Europeu i el Consell 
van disposar de sis setmanes a partir de 
la data per aprovar definitivament el ci-
tat acord per majoria absoluta dels vots 
al Parlament, per majoria qualificada al 
Consell, després de la qual cosa es va po-
der adoptar definitivament la directiva. 
A continuació, el 18 de maig de 2000, el 
Consell de ministres de la UE va aprovar 
la directiva sobre retards en el pagaments 
en les operacions comercials. El 15 de juny 
de 2000, en tercera lectura, el Parlament 
europeu va aprovar el text comú propo-
sat pel Comitè de Conciliació i va encar-
regar a la presidenta de la cambra que sig-
nés l’acte conjuntament amb el president 
del Consell.

Finalment, el 16 de juny la futura direc-
tiva està ja aprovada per les dues insti-
tucions europees i en ella es proposa un 
conjunt de mesures per lluitar contra la 
morositat en els pagaments que s’apli-
quen, d’una banda, a les transaccions co-
mercials entre empreses, en compliment 
del principi de la llibertat contractual, i 
d’una altra, entre el sector públic i les em-
preses. Es preveu, en particular, que a no 
ser que a les clàusules contractuals s’es-
pecifiqui una altra cosa, el venciment del 
pagament no podrà ser superior a la da-
ta de la factura més de 30 dies naturals. Hi 
haurà un sistema de compensació per tot 
perjudici causat per la morositat, consis-
tent en interessos de demora facturats al 
tipus del BCE o equivalent més uns altres 
set punts. El venedor podrà reservar-se la 
propietat de l’objecte de la transacció fins 
el moment del pagament del preu d’ad-
quisició. Es disposarà de procediments 
de recurs accelerats per cobrar els deutes 
no impugnats, no superiors a un termini 
de 90 dies entre la data de recepció de la 
petició del creditor i el dia en què l’ordre 
de pagament es faci executiva. Com a co-
lofó, el 29 de juny de 2000 el Parlament 
Europeu i el Consell van sancionar defi-
nitivament la Directiva 200/35/CE per la 
qual s’estableixen mesures de lluita con-
tra la morositat a les operacions comerci-
als. Tots els Estats membres de la UE es-
taven obligats a efectuar la transposició 
de dita directiva a més tardar el 8 d’agost 
de 2002.

les parts està limitada per la possible de-
claració de clàusules contractuals abusi-
ves si els terminis de pagament pactats 
constitueixen una desviació de les bones 
pràctiques comercials, contrària a la bo-
na fe (art. 7. Directiva 2011/7/UE). 

6. Que la directiva assenyala que els pa-
ïsos membres de la UE se cercioraran que 
en els casos de demora en el pagament 
de les factures vençudes en operacions 
entre empreses el creditor tingui dret 
de manera automàtica a reclamar junta-
ment als interessos moratoris reportats, 
una indemnització com a compensació 
pels costos de cobrament en què aquest 
hagi incorregut de com a mínim 40 euros. 
A més de tenir dret a reclamar l’import fix 
per factura impagada de 40 euros, el pro-
veïdor podrà reclamar al client morós una 
indemnització justa per totes les altres 
despeses de recobrament que superin la 
quantitat fixa de 40 euros i que hagi sofert 
el creditor per culpa de la morositat del 
deutor (art. 6 Directiva 2100/7/UE). En-
tre aquests costos es mencionen expres-
sament les despeses que el creditor ha-
gi hagut de desemborsar per als serveis 
de defensa i assessorament d’un advocat 
o la contractació d’una agència de gestió 
de recobrament d’impagaments (art. 6.3. 
Directiva 2011/7/UE). 

7. Que quan les transaccions comer-
cials siguin entre empreses privades i el 
sector públic, la directiva preceptua que 
els Estats membres de la UE verifiquen 
que el creditor en arribar a data de ven-
ciment de la factura i no haver-la enca-
ra cobrat tingui dret a percebre els inte-
ressos legals de demora, sense necessitat 
de requeriment de pagament a l’Adminis-
tració deutora si es compleixen els requi-
sits legals que preceptua l’article 4, i que 
bàsicament són que el subministrador o 
contractista hagi complert amb les seves 
obligacions contractuals i que no rebut a 
temps la quantitat deguda per l’Adminis-
tració, a menys que la demora en la liqui-
dació de la factura no sigui culpa de la ci-
tada administració deutora (art. 4.1. Di-
rectiva 2011/7/UE). Així mateix, els estats 
supervisaran que a les transaccions co-
mercials a les quals el deutor sigui una ad-
ministració pública els proveïdors i con-
tractistes puguin cobrar les seves factu-
res en un termini no superior als 30 dies 
naturals comptats des de la data en què 
hagi rebut la corresponent factura l’ad-
ministració pública destinatària de l’ope-
ració. En cas d’incompliment, el contrac-
tista tindrà dret a percebre interessos le-
gals de demora, sense necessitat d’avís de 
venciment. En cas que la data de recepció 
de la factura no sigui comprovable amb 
total certesa, l’Administració haurà de li-
quidar 30 dies naturals després de la da-
ta de recepció dels béns o de la prestació 
dels serveis. Així mateix, si l’Administra-
ció pública objecte de l’operació rebés la 
factura abans que els béns o serveis ad-
quirits, el termini de pagament legal se-
rà de 30 dies naturals després de la da-
ta de recepció dels béns o de la presta-
ció dels serveis (art. 4.3. Directiva 2011/7/
UE). Més encara, la data de recepció de la 
factura no pot ser objecte d’acord con-
tractual entre l’Administració i el prove-
ïdor. Tanmateix, els Estats membres po-
dran ampliar els terminis de pagament de 
30 dies, fins un màxim de 60 dies natu-
rals quan es tracti de situacions especials, 
per exemple, quan es tracti d’entitats pú-
bliques que presten serveis d’assistència 
sanitària (art. 4.4. Directiva 2011/7/UE).

8. Que la Directiva 2011/7/UE habilita 
expressament una legitimació activa per 
a les entitats reconegudes oficialment 
com a representants de les pimes i autò-
noms que podran personar-se davant els 
òrgans jurisdiccionals o administratius 
competents per defensar als seus associ-
ats quan hagin estat objecte de clàusules 
abusives en els contractes de manera que 
els tribunals o els òrgans administratius 
competents puguin declarar si les clàu-
sules són abusives i apliquen les mesu-

Una dècada després de la promulgació 
de la directiva les institucions comunità-
ries de Brussel·les van advertir que aques-
ta no havia solucionat la problemàtica de 
la morositat en les operacions comerci-
als entre empreses privades i tampoc les  
transaccions entre aquestes i el sector 
públic. En conseqüència, l’any 2009 la CE 
va promoure una proposta de directiva 
per reformar-la i en particular perquè el 
sector públic pagués les seves factures en 
un termini màxim de 30 dies. La iniciati-
va de la CE es va materialitzar en la Direc-
tiva 2011/7/UE del Parlament europeu i 
del Consell, de 16 de febrer de 2011, per la 
qual es van establir mesures de lluita con-
tra la morositat en les operacions comer-
cials. Aquesta directiva pretén retallar els 
terminis de pagament entre les empreses 
privades i evitar que les grans empreses 
imposin aplaçaments de pagament mas-
sa llargs als seus proveïdors.

Els aspectes més rellevants de la direc-
tiva 2001/UE són:

1. Que l’article 1 declara que el seu ob-
jecte és assegurar el funcionament del 
mercat interior, fomentar la competèn-
cia entre les empreses localitzades a la 
UE i en particular de les pimes. Aquest úl-
tim punt és de gran importància atès que 
aquest tipus d’empreses són més vulne-
rables als problemes causats per la mo-
rositat. 

2. Que la directiva penalitza al deutor 
amb un nou tipus d’interès de mora en 
defecte de pacto, que denomina “interès 
legal de demora” i que és una mica més 
elevat que el que disposava l’anterior di-
rectiva. El nou tipus d’interès moratori es 
calcula sumant al tipus d’interès de refe-
rència del BCE augmentant en vuit punts 
percentuals (art. 2.6 Directiva 2011/7/
UE). 

3. Que protegeix els proveïdors dels 
abusos per part dels clients i evita que 
aquests imposin terminis de pagament 
excessivament dilatats en proposar un 
període de pagament europeu normalit-
zat de 30 dies i implantar una norma ge-
neral que determina que els aplaçaments 
de pagament en les operacions comerci-
als entre empreses no deu ser superior 
als 60 dies naturals, excepte acord exprés 
en contrari recollit al contracte, i sempre 
que no sigui clarament abusiu per al cre-
ditor (art. 3.5 Directiva 2011/7/UE). 

4. Que en cas que no hagués contrac-
te signat entre les parts, el termini de pa-
gament hauria de ser de 30 dies que es 
comptaran des de la data en què el cli-
ent hagi rebut la factura, ja que en cas que 
el comprador no pagui la factura, quan 
passat el termini dels 30 dies naturals, el 
proveïdor tindrà dret a reclamar-li inte-
ressos de demora (art. 3.3.b.i. Directiva 
3011/7/UE). A la vegada, si la data de re-
cepció de la factura fos dubtosa, llavors el 
client haurà de pagar-la transcorreguts 
30 dies naturals que es computaran des 
del dia en què el comprador hagi rebut els 
béns que ha adquirit o se li hagin prestat 
els serveis contractats (art. 3.3.b.ii. Direc-
tiva 2011/7/UE). 

5. Que la directiva prescriu que, com a 
norma general, els aplaçaments de pa-
gament contractuals entre empreses no 
haurien d’excedir els 60 dies. Tanma-
teix, admet que poden existir casos en 
què les empreses compradores necessi-
ten terminis de pagament més llargs, i per 
aquest motiu es permet que les parts es 
puguin acollir al principi de l’autonomia 
de la voluntat per pactar terminis supe-
riors als 60 dies, sempre que aquesta am-
pliació no sigui clarament abusiva per al 
proveïdor (art. 3.5. Directiva 2011/7/UE). 
Així doncs, l’autonomia de la voluntat de 
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Consultori fiscal

Aquesta setmana volem compartir amb 
els lectors la sentencia número 87-2022 
de la Sala Administrativa del Tribunal Su-
perior de Justícia en relació a les implica-
cions en l’Impost sobre Societats (d’ara en 
endavant, IS) sobre una liquidació relati-
va a una obra que es va pactar inicialment 
però que no va arribar a ser executada i no 
es va percebre cap preu.

La representació de l’entitat V. SL va 
interposar sengles demandes, posteri-
orment acumulades, contra les resoluci-
ons de dates 29 de setembre de 2020, 23 
d’octubre de 2020 i 3 de maig de 2021 de 
la Comissió Tècnica Tributària, que van 
confirmar les liquidacions emeses per la 
Direcció adjunta de Gestió i Atenció al 

Jaime
Mesas

 

Contribuent, relatives al quart trimestre 
de l’exercici 2016 de l’Impost General In-
directe i a l’exercici 2016 de l’Impost so-
bre Societats.

La sentència de 10 de desembre de 
2021 de la Secció Administrativa del Tri-
bunal de Batlles va estimar la demanda i 
va anul·lar les resolucions impugnades.

La representació del Govern va inter-
posar recurs d’apel·lació contra la referi-
da sentència de la Batllia, el qual es fona-
menta, en substància, en les següents al-
legacions:

a)  Les resolucions de la Comissió Tèc-
nica Tributària de 23 d’octubre de 2020 
i de 3 de maig de 2021 porten causa del 
procediment de comprovació de gestió 
referent a l’IS de l’exercici 2016.

b) La societat agent va formalitzar un 
contracte d’obra que va ser protocol·litzat 
notarialment, segons el qual l’entitat P. 
SLU contractava el serveis de la primera, 
en règim d’exclusivitat, per realitzar un 
treballs sobre un habitatge per un preu 
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de 430.000 €, més 19.350 € en concep-
te d’IGI. Sobre la base d’aquest contracte 
es va girar una factura de data 24 de no-
vembre de 2016.

c) La força executiva i el caràcter 
vinculant del document públic obliga-
ven l’Administració a prioritzar el ma-
teix davant de qualsevol altra documen-
tació presentada. Al mateix temps, el rè-
gim d’exclusivitat que es va pactar en el 
contracte impedia la intervenció de cap 
tercer.

La Sala Administrativa del Tribunal 
Superior de Justícia considera que com 
a qüestió prèvia, resulta necessari deter-
minar l’objecte d’aquest recurs. En la ins-
tància es van impugnar les resolucions 
de la Comissió Tècnica Tributària de 29 
de setembre de 2020, referida a la liqui-
dació del IGI del 4t. trimestre de 2016, i de 
23 d’octubre de 2020 i 3 de maig de 2021, 
relatives a la liquidació de l’IS de 2016. La 
sentència apel·lada ha anul·lat aquestes 
tres resolucions, en considerar que la so-
cietat agent no va realitzar les obres a què 
les mateixes fan referència.

Tanmateix, en aquesta alçada, l’Admi-
nistració només impugna l’anul·lació de 
les resolucions relatives a l’IS i no fa cap 
referència a la liquidació de l’IGI.

En conseqüència, s’ha de considerar 
que l’anul·lació d’aquesta darrera ha es-
tat consentida, de manera que l’objecte 
del recurs queda limitat a l’examen de les 
qüestions que es plantegen entorn de la 
liquidació de l’IS de l’exercici 2016.

El litigi versa substancialment sobre 
la valoració de la prova practicada en la 
instància. En relació amb aquest punt, 
la sentència apel·lada ha examinat amb 
detall els diferents elements probatoris 
que consten en les actuacions i arriba a la 
conclusió de que la societat agent no va 
realitzar finalment les obres de construc-
ció d’un xalet que havia pactat en un inici 
amb l’entitat P. SLU, per la qual cosa no va 
obtenir cap mena d’ingrés subjecte a l’IS.

Les conclusions del Tribunal de Bat-
lles són plenament congruents amb el 
material probatori aportat al procés. Les 
declaracions testificals són coincidents 
en el sentit que l’entitat agent havia acor-
dat en un principi que realitzaria les obres 
de referència, mitjançant un contracte 
que va ser protocol·litzat notarialment, 
però que posteriorment aquest com-
promís es va deixar sense efecte. Tam-
bé consta que la factura emesa inicial-
ment que emparava aquests treballs es va 
anul·lar a través de la corresponent factu-

ra rectificativa.
D’altra banda, els diversos industrials 

que van realitzar treballs en l’obra confir-
men que els seus serveis es van dur a ter-
me per compte de l’entitat APM SL (APM) 
i no de l’agent. Aquella societat era, a més, 
la titular de la llicència d’obres i la que va 
abonar les corresponents factures.

En darrer terme, tampoc consta que 
l’agent hagués obtingut cap mena d’in-
grés per la realització de l’obra.

L’Administració recurrent no desvir-
tua en realitat aquests mitjans de prova, 
sinó que es limita a fer valer l’existència 
del contracte inicial, que va ser protocol-
litzat davant de Notari. Ara bé, aquest fet, 
que és indiscutible, no impedeix que les 
parts acordessin posteriorment deixar 
sense efecte aquest compromís contrac-
tual, com es desprèn de les proves es-
mentades, de les que resulta, com s’ha 
dit, que l’agent no va executar finalment 
les obres de construcció de l’immoble.

En conseqüència, s’ha de concloure 
que la sentència impugnada ha fet una 
correcta valoració de la prova practicada, 
motiu pel qual procedeix desestimar el 
recurs d’apel·lació i confirmar en els seus 
propis termes la sentència del Tribunal 
de Batlles.

La revaloració del JPY i de 
l’Or recolzen el quadrant 
proposat per al 2023 
d’inflació amb recessió

E 
l JPY s’ha revaloritzat un 
17% en els dos darrers 
mesos (passant de 150 a 
128), mentre que l’or ha fet 
el mateix, pujant un 16% 

(passant de 1.653 a 1.911).
Aquest comportament augmenta la 

meva confiança en la materialització de 
l’escenari proposat per al 2023 (Infla-
tionary Bust), i que combina alta infla-
ció amb recessió. La prova empírica és 
que, en aquest quadrant, històricament 
només funcionen tres actius (cash, or 
i JPY i actius relacionats amb aques-
ta divisa), que és exactament el que 
estem veient. Mentre que la resta dels 
actius solen mostrar una performance 
més aviat pobra.

Accions empreses en mandats de ges-
tió discrecional

1. Sobreponderar el mercat d’Equity 
japonès denominat a Ien, mitjançant 
un fons específic per al Japó (Schroder 
ISF Japanee Equity C Acc JPY).

2. Compra posició Or (i altres metalls 
preciosos en què tenim un view posi-
tiu, com ara Plata i Platí) mitjançant el 
fons dedicat a aquests metalls (OFI FI - 
Precious Metalls I EUR C).

Rationale per a la posició a Equity ja-
ponès en local

Els drivers que impulsen a curt ter-
mini de l'avenç del ien són clars i tenen 
un fort component polític (com sem-

pre): 1) la intervenció del BoJ a l'octubre 
i que va ajudar a limitar les baixades del 
Ien (fixant un cap a ¥150); 2) la decisió 
del Banc del Japó del 20 de desembre 
d'ampliar el límit superior per als ren-
diments dels bons del govern japonès a 
10 anys, elevant el límit de TIR del 0,25 % 
al 0,5 %, i 3) la configuració actual de la 
política monetària ultra flexible del BoJ 
no sobreviurà a la jubilació del gover-
nador del banc central, Haruhiko Kuro-
da, que ha de renunciar a l'abril. I és que 
amb la inflació de l'IPC japonès situant-
se previsiblement al desembre en un 
màxim de 32 anys (al 4%), i els augments 
salarials accelerant, el primer ministre 
Fumio Kishida promet una revisió del 
mandat del BoJ un cop instal·lat el nou 
governador. Com a resultat, els inver-
sors s'han continuat posicionant per 
beneficiar-se d'un BoJ que començarà 
a endurir la política monetària.

Atenent la naturalesa històrica 
dels moviments del JPY, veiem que 
les implicacions per a aquests movi-
ments solen tenir una certa durada. 
D’aquesta manera, preveiem la con-
tinuïtat a l’apreciació del JPY (i actius 

relacionats).
Des que va esclatar la bombolla 

econòmica del Japó a finals de la dèca-
da de 1980, el tipus de canvi dòlar nord-
americà/ien ha oscil·lat amb força al vol-
tant d'una mitjana d'aproximadament 
112 iens, en general superant-se durant 
períodes prolongats tant a l'alça com a 
la baixa. Els desencadenants d'aquests 
moviments estesos solen ser polítics 
(advertiment des del Tresor EUA), i els 
mecanismes han estat sempre els ma-
teixos (fluxos de capital institucional 
cap i des dels mercats d'actius del Japó). 
Aquest patró sempre s'ha repetit i ens fa 
pensar que es repetirà ara i es mantin-
drà per un temps.

Pels més escèptics que encara pen-
sen que les revaloracions del JPY no po-
den ser llargues ni intenses. Aquí hi ha 
una breu classe sobre el Ien a l’era mo-
derna.

Comencem el 1985 (amb els acords 
del Plaza), el Tresor EUA va cridar 
l’atenció dels països que mantenien les 
seves monedes devaluades. Des de lla-
vors, aquestes monedes van començar 
a pujar amb força (entre elles el JPY).

Al 1987, el moviment va ser tant fort 

patriació cap al Japó. Això va impulsar el 
Ien i va portar el tipus de canvi del JPY-
USD de 124 iens a mitjans de 2007 a 76 
iens al febrer de 2012.

I després, va venir el nomenament de 
Kuroda com a governador del BoJ (i la 
seva decisió d’adoptar la relaxació to-
tal en suport de les polítiques econòmi-
ques del primer ministre Shinzo Abe). 
Això va donar lloc a l’últim gran movi-
ment per al JPY-USD i que va portar 
aquest encreuament a tornar als 150 
iens (l’octubre del 2022), recolzat com 
sempre pels fluxos institucionals. En 
aquest cas, novament, amb les insti-
tucions japoneses buscant per llarg 
temps rendiments a l’estranger.

Tot això ens porta al dia d’avui, just 
quan el ien trenca a la baixa per sota ¥ 
130 per USD (des de 150). La pregunta 
és: I ara què? 

Clarament,  les últimes 12 set-
manes, el ien ha adquirit un impuls 
d'enfortiment considerable. Això és 
important, perquè com més s'apreciï 
el ien més s'inclinaran les institucions 
japoneses a repatriar capital abans de 
patir pèrdues canviàries addicionals. 
No té gaire sentit buscar rendiment en 
els bons del Tresor dels EUA, quan en 
qüestió de setmanes el seu marge de 
rendiment podria esborrar-se comple-
tament si el dòlar nord-americà/ien 
caigués encara més de 128 ¥ a només 
124 ¥. I com més s’apreciï el ien, més in-
versors estrangers despertaran davant 
l'atractiu del mercat d'accions japonès, 
com ja va passar a final del 1998 i prin-
cipi del 1999, quan la combinació d'un 
ien apreciat i unes valoracions convin-
cents van fer que el Topix del Japó lliu-
rés revaloracions basades en dòlars de 
més del 120% en 14 mesos.

Per descomptat, com més capital as-
signin els inversors estrangers al Japó, 
més tendirà a enfortir-se el ien i més 
institucions japoneses repatriaran ca-
pital en un cicle de retroalimentació 
que es reforça a si mateix i que s’ha re-
petit una vegada i una altra en les últi-
mes dècades.

No passarà de la nit al dia. Les insti-
tucions són notòriament lentes a re-
nunciar a les narratives per les que han 
viscut durant anys anteriors. Tot i això, 
la història suggereix que amb l’impuls 
que ha adquirit el JPY en les últimes 12 
setmanes, és probable que s’acabi mo-
vent fins a un nivell mitjà de llarg ter-
mini, i que se situï en els 112 iens per 
dòlar. En breu proporcionarem el ra-
tionale per a la nostra posició en me-
talls preciosos.

que aquests països van demanar iniciar 
el camí contrari (tornar a devaluar) en 
el marc dels Acords del Louvre. Ales-
hores, el Tresor EUA va permetre que el 
JPY i altres monedes es devaluessin. El 
mecanisme? Els fluxos institucionals. 
Institucions i empreses japoneses van 
aprofitar que el JPY estava encara fort 
per aspirar actius a l’exterior (venent 
iens). El ien es va desplomar a partir de 
llavors (la taxa USD-JPY va augmentar 
de 120 iens a 160 iens en menys de 18 
mesos, culminant a l’abril de 1990).

Com sol passar amb aquests movi-
ments de Fx, aquest moviment va ser 
percebut pel Tresor EUA com una exa-
geració devaluadora. Va ser massa per 
als polítics nord-americans, i va tor-
nar a repetir-se la mateixa dinàmica: 
El Tresor EUA va advertir i va desple-
gar la seva arma comercial de la Sec-
ció 301 per persuadir Tòquio que deixés 
de devaluar i recolzés un ien més fort, 
donant lloc a un canvi de la tendència 
al JPY que s'inicia el 1990 i dura fins al 
1995, originant una fortíssima apre-
ciació del JPY de més del 90% (passant 
de 160 a 81 iens per USD). El mecanis-
me? De nou, els fluxos institucionals. 
Les institucions japoneses que havien 
comprat actius estrangers van passar 
a vendre fortament (fent caure l'USD) 
i van repatriar el capital per reduir les 
seves pèrdues en iens, cosa que va pro-
vocar l'apreciació del ien i va impulsar 
la taxa dòlar-ien fins als 81 iens el 1995.

El següent procés, s'inicia el 95 i du-
ra fins al 98, novament buscava el mo-
viment invers (la devaluació de la divisa 
japonesa, que passava de 81 de torna-
da als 150 iens en el més profund de la 
crisi asiàtica, a l'agost de 1998). El me-
canisme, és clar, els grans fluxos insti-
tucionals. En aquesta ocasió, gràcies a 
l'ús del ien com a divisa de finançament 
en el carry trade més gran de la història, 
i que molts de vostès recordaran. Pre-
nien préstecs a Ien, els venien al mer-
cat i compraven actius en altres divises.

Després, de nou, va venir el movi-
ment oposat (apreciació del Ien) entre 
el 1998 i el 2000. En aquesta ocasió, el 
driver va ser precisament el desman-
tellament del carry trade i va disparar 
les entrades de capital de tornada al Ja-
pó, cosa que va fer que la taxa del dòlar 
nord-americà/ien baixés de 150 a 101 
iens en menys de 18 mesos (al gener del 
2000).

Més tard va venir el 2008, i una nova 
apreciació del JOY per la percepció del 
Japó com un refugi segur a la crisi de 
Lehman, seguida de forts fluxos de re-

Àlex Fusté
@AlexfusteAlex

Economista en Cap Andbank
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Poc interès del teixit empresarial en 
la Zona Franca comercial

La xifra d'establiments 
comercials creix un 7,9% 
el 2022

Espot reivindica 
la pujada dels 
salaris per llei 
davant del 
context actual

real per acabar de condicionar la tipo-
logia de Zona Franca comercial».

En relació amb la ubicació, el titu-
lar de la cartera d'Empresa ha afirmat 
que la voluntat és situar la instal·lació 
entre el punt fronterer del riu Runer 
i, a molt estirar, Santa Coloma, ja que 
la voluntat és ubicar l'espai «fora del 
nucli urbà» per evitar el trànsit rodat 
de vehicles de gran tonatge pel cen-
tre del país. Una de les possibilitats és 
l'indret on es troba la gossera i gatera 
nacional, que és propietat del Govern, 
però també s'han analitzat dos te-
rrenys de privats a Sant Julià de Lòria, 

E 
l teixit empresarial i co-
mercial està poc inte-
ressat en la Zona Fran-
ca comercial .  Així ho 
ha manifestat el minis-

tre Presidència, Economia i Empresa, 
Jordi Gallardo, d'acord amb els resul-
tats de l'estudi que van encomanar a la 
Cambra de Comerç, Indústria i Serveis 
per conèixer la possible adhesió i in-
terès que tindria el sector. Gallardo ha 
exposat que els «primers retorns» no 
han tingut la resposta que s'esperava 
des de l'executiu, ja que les dades «han 
demostrat que bona part de les em-

preses ja disposen de dipòsits dua-
ners, alguns de les quals de propietat».

Per aquest motiu, des del ministe-
ri s'analitzarà la situació per modificar 
les dimensions de l'espai d'acord amb 
la demanda que podria tenir. Gallardo 
ha indicat que la previsió inicial, tenint 
en compte que hi hagués una adhesió 
del 80% dels dipòsits actuals del teixit 
empresarial i comercial, era d'entre 
4.500 i 6.000 metres. «Si aquestes xi-
fres no es donen, hem de tornar a ca-
librar les dimensions», ha indicat, afe-
gint que «cal analitzar bé el tema i que 
el sector mostri ‘exactament’ l'interès 

El cap de Govern, Xavier Espot, durant 
una visita a Sant Julià de Lòria, va reivin-
dicar la pujada de salaris per llei d'acord 
amb l'IPC davant les dificultats que pre-
senta el context actual. En aquest sen-
tit, va apuntar que en aquests moments 
de dificultat «el Govern no es podia que-
dar de braços creuats i no fer res» i, des 
d'aquest punt de vista, va manifestar 
que la mesura adoptada per l'executiu 
ha estat «ponderada, equilibrada i que 
atén tots els actors interessats», inclo-
ent-hi tant treballadors com empresa-
ris.

Tot i això, el cap de Govern es va 
mostrar partidari de «fomentar autèn-
tics mecanismes de concertació soci-
al al nostre país». De fet, va reconèixer 
que aquesta situació és una «anoma-
lia» i, per tant, es tracta d'una qüestió 
que «s'hauria de negociar i pactar entre 
els diferents interlocutors socials com 
són la patronal i els sindicats». D'aques-
ta manera, va dir que «nosaltres el que 
hem de fer és facilitar al màxim possible 
que l'acord tingui lloc».

Espot també va apuntar que enguany 
«ja hem fet un pas significatiu en aquest 
sentit», malgrat que, malauradament, 
«l'acord no ha reeixit i, per tant, hem 
d'adoptar aquesta situació perquè es-
tem en un context d'una elevada infla-
ció». Amb tot, va concloure assegurant 
que la pujada dels salaris per llei «fa jus-
tícia a aquest esperit de tenir en comp-
te els interessos de tothom».

El 2022 s’ha tancat amb un total d'11.576 
establiments actius inscrits al Registre 
de comerç i indústria, la qual cosa re-
presenta un increment de 850 establi-
ments en relació als 10.726 establiments 
que hi havia registrats a finals de l’any 
2021, és a dir, es dona un augment del 
7,9%.

Segons les dades fetes públiques pel 
Departament d'Estadística del Govern, 
per sector d’activitat econòmica, desta-
quen el nombre d’establiments que de-
senvolupen la seva activitat principal en 
l’àmbit del comerç a l'engròs i al detall, 
reparació de vehicles de motor i moto-
cicletes (3.116 establiments); activitats 
professionals, científiques i tècniques 
(2.361 establiments) i hostaleria (1.035). 
Pel que fa a la ubicació territorial, es 
detecta una concentració del 65,1% 
dels establiments entre les parròquies 
d’Andorra la Vella, Escaldes-Engor-
dany i la Massana. Per la seva banda, les 
parròquies de Canillo i d’Ordino mos-
tren els increments anuals més elevats 
(10,6% i 10,3% respectivament), en un 
context generalitzat de creixements en 
totes les parròquies durant l’any passat.

L’augment general de l’any 2022 
s’explica pel balanç positiu que durant 
aquest període ha presentat la creació 
neta d’establiments, identificada com 
la diferència entre les altes i les baixes, 
en inscriure’s 1.436 nous establiments 
i registrant-se 586 baixes. Els sectors 
que més han contribuït a aquest aug-
ment han estat activitats professionals, 
científiques i tècniques (amb un 18,4% 
més i 367 establiments nets); informació 
i comunicacions (27,9% més, la qual co-
sa representa 199 establiments nets) i 
comerç a l'engròs i al detall, reparació 
de vehicles de motor i motocicletes (que 
augmenta un 2,6%; 79 establiments més 
en total).

En termes comparatius amb l’exer-
cici 2021 en el que es van registrar 1.325 
nous establiments, durant l’any 2022 
augmenta el ritme d’altes, experimen-
tant així una variació anual positiva del 
8,4% i 1.436 nous establiments. Igual 
que passa amb les altes, les 586 baixes 
d’establiments registrades l’any passat 
són superiors als registres observats 
l’any anterior (542 establiments i una 
variació positiva del 8,1%).

Alsina i 
Cornella, nous 
president i 
vicepresident 
d'Andorran 
Banking
L’assemblea general d’Andorran Ban-
king va procedir, en la seva reunió del 
passat dia 20 de gener, a l’elecció dels 
nous president i vicepresident de l’asso-
ciació per l’any 2023. D'aquesta manera, 
Lluís Alsina, conseller-director general 
de MoraBanc Grup, SA és el nou presi-
dent i Xavier Cornella, conseller delegat 
de Crèdit Andorrà, SA, el vicepresident.

Des d'Andorran Banking recorden 
que els càrrecs de la presidència són ro-
tatius i es renoven anualment segons el 
que està establert als estatuts de l’en-
titat.

Fundada l'any 1960, Andorran Ban-
king agrupa les entitats bancàries d'An-
dorra, representa els seus interessos, 
vetlla pel compliment de les bones pràc-
tiques bancàries i impulsa iniciatives 
orientades a la millora dels estàndards 
tècnics del sector.

que «potser» tindrien un millor accés, 
major superfície i no requeririen tan-
ta complexitat com el de l'executiu. 
Tanmateix, ha asseverat que no s'ha 
avançat en aquesta qüestió.

Quant a Zona Franca de custòdia de 
valors, el ministeri treballa en el plec 
de bases i té la voluntat de treure el 
concurs públic abans que s'acabi la le-
gislatura. En aquest cas, la metodolo-
gia és diferent, el Govern obre la con-
vocatòria i és el potencial licitador qui 
ha de proposar la ubicació i complir 
unes condicions de seguretat, «que és 
el més important».
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T
he lack of stock of medicines 
in pharmacies has always 
been present, but for a few 
months this circumstance 

has been increasing. This was stated 
by different owners of various phar-
macies in the country. In this sense, 
the owner of the Pharmacy Les Ane-
lletes, Alfred Rodríguez, pointed out 
that «the situation is getting worse: 
before certain medicines were mis-
sing, and now others are being ad-
ded». In relation to this, the owner 
of Farmàcia Sant Eloi, Alba Ramos, 
emphasized the fact that «the pro-
blem has been getting worse over ti-
me, and it is worrying».

The lack of medicine, therefore, 
has been evident for several mont-
hs. «There has always been a lack of 
stock in some medicines, but a ye-
ar before the pandemic it was more 
noticeable», explained the owner of 
the Roser Miró Pharmacy, Roser Mi-
ró. «Since then, and especially since 
the pandemic, it has become more 
and more pronounced», she added.

The explanation for the aggrava-
tion of this problem is due to a com-
bination of circumstances. Regar-
ding this, Miró considered that so-
me of these have been the pandemic, 
«where there was a shortage»; the 
current transport situation; and the 
difficulty of sending generic drugs 
to the Principality because «they we-
re moved to many manufacturing 
plants in China». In addition, the-
re is the increase in the price of ma-
terials, «even the packaging», and 
the increase in the prices of medici-
nes, «making them no longer profi-
table and, as a consequence, many 
laboratories have stopped doing». 
For her part, the owner of Farmàcia 
Sant Eloi explained that she also has 
another stock breakdown scenario 
when «the laboratory that manufac-
tures does not have raw material, 
and until she receives it, it goes back 
to producing and serving a medici-
ne months can pass.»

Nowadays, therefore, «many 
drugs, of many types, are missing, 

The lack of medicines in 
pharmacies is getting worse

STOCK

Ozempic, antibiotics and painkillers are the 
drugs with the least supply in the country

The circumstance has always existed, but since the 
outbreak of the pandemic it has been accentuated

EL PERIÒDIC

33 Archive image of a pharmacy in Sant Julià de Lòria.

very important and of first neces-
sity», highlighted Rodríguez. In mo-
re detail, those that present the most 
supply problems in the country are 
some antibiotics, in particular pedi-
atric orals, antihypertensives, anal-
gesics and antidiabetics. Of cour-
se, all the owners contacted agreed 
with a specific medicine, Ozempic. 
It is a medicine that is used to treat 
adult patients with type 2 diabetes. 
«There was so much demand that 
we had a stock break, and the labora-
tory was no longer sending it», said 
Ramos.

It should be noted, however, that 
it was not the drugs themselves that 
presented a lack of supply from the 
beginning of the affair. In this sen-
se, those who are currently missing 
«have been added to the list, making 
it longer», lamented the owner of 
Sant Eloi pharmacy. Thus, Miró gave 
as an example that there was a bre-
akdown of aspirin, since the factory 
closed for a while, causing a mis-
match in the stock. A fact that was 
repeated with paracetamol, «which 
was packed with a blister that con-
tained a lot of aluminum and with 
the price of this material there was a 
discrepancy».

All in all, the owners are very con-
cerned about the situation: «It wor-
ries me because what they are doing 
in Spain and France is to protect 
themselves from this shortage, and 
Andorra is in second place», said the 
owner of the Roser Miró pharmacy . 
Rodríguez also pointed out that «the 
problem is for everyone, both the 
pharmacist and the patient».

Finally, they considered that the 
situation can be normalized, alt-
hough «it does not depend on us», 
said Ramos. In relation to this, the 
solutions believe that they pass th-
rough the manufacturing laborato-
ries and the wholesalers. «I guess it’s 
the work of the laboratories, which 
will be normalized according to de-
mand», explained Miró, while the 
owner of the Les Anelletes phar-
macy considered that it would be ne-
cessary «for the wholesalers to recei-
ve all kinds of medicines and in suf-
ficient quantities». H

«I’m worried because what 
they do in Spain and France 
is to protect themselves from 
undersupply, and Andorra is 
in second place»

«It can take months since a 
manufacturing laboratory 
receives raw material, 
produces a medicine again 
and serves it»

ROSER MIRÓ ALBA RAMOS
OWNER OF ROSER MIRÓ PHARMACY

«Previously, certain drugs 
were missing and now 
others of many types 
are being added, very 
important and essential»

ALFRED RODRÍGUEZ
OWNER OF LES ANNELLETAS PHARMACY OWNER OF SANT ELOI PHARMACY

EL PERIÒDIC
ESCALDES–ENGORDANY

@PeriodicAND
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad

Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos
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Benvinguts a Casa!
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feina

Proveïm personal qualificat, 
comptem amb tu! 38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Jedy Serveis
Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 

animació infantil, cura dels petits i molt més
Demaneu pressupost sense compromís!

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O
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33 Àlex Valle durant l’entrenament d’ahir amb l’FC Andorra, a l’Estadi Nacional.

Arriba la competència
L’FC Andorra confirma el fitxatge d’Àlex Valle com a cedit fins al final de la temporada provinent del Barça B

FUTBOL3 MERCAT

L’FC Andorra va 
comunicar ahir, 
de manera ofici-
al, l’arribada del 
primer reforç 
d’hivern, i pot-
ser l’únic. Es trac-
ta del català Àlex 

Valle, del qual ja feia dies que hi ha-
via rumors sobre la seva vinculació 
amb el conjunt tricolor. El lateral es-
querre signarà un contracte en qua-
litat de cedit fins al final de la pre-
sent temporada, provinent del Bar-
ça Atlètic, i es converteix en la peça 
desitjada per Eder Sarabia, encarre-
gada de cobrir la baixa de llarga du-
rada de Martí Vilà.

Cal destacar que el badaloní enca-
ra compta amb edat juvenil, i és que 
només té 18 anys. Un fet, per altra 
banda, que no li ha impedit desta-
car a l’elit, sent un dels importants a 
la pedrera blaugrana, debutant tam-
bé amb les seleccions sub-18 i sub-19 
d’Espanya. D’aquesta manera, Sa-
rabia ja compta amb la competèn-
cia que volia per al lateral esquerre, 

DAVID SANSALONI
ANDORRA LA VELLA

@DavidSG26

guem aportar a aquest creixement 
tan prometedor que té». 

MENTALITAT DE L’ELIT / Tot i els 18 anys 
de Valle, el jugador s’ha guanyat el 
respecte futbolístic gràcies a la se-
va aportació sobre el terreny de joc. 
Àgil, ràpid, vertical i comminatiu, 
a més de comptar amb un caràcter 
guanyador. Aquestes aptituds li han 
permès disputar un total de 19 par-
tits de lliga amb el Barça Atlètic (18 
dels quals com a titular), al Grup II 
de la Primera RFEF, registrant una 
assistència, i tres a la UEFA Yotuh Le-
ague (la Champions League de les 
pedreres). En total, Valle suma 1.850 
minuts en competició, i fins i tot 
va arribar a debutar amb el primer 
equip del Barça, en l’amistós de pre-
temporada contra l’Olot.

Que el nou lateral esquerre trico-
lor disputi els seus primers minuts 
a Granada sembla complicat, però 
sens dubte seria una notícia positi-
va, tenint en compte les lesions de 
Vilà i Vilanova, a més de la sanció 
d’Àlex Pastor referent a l’últim par-
tit contra l’Albacete. L’FC Andorra 
busca una victòria fora de casa que 
no ocorre des del viatge a Eivissa. H
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33 Marc Vidal tornarà a ocupar la 
porteria de l’FC Andorra en el prò-
xim partit de LaLiga Smartbank 
que enfrontarà els tricolor contra el 
Granada, al Nuevo Los Cármenes, 
demà a partir de les 16.15 hores. El 
que, a priori, havia arribat com a 
tercer porter del conjunt del Prin-
cipat, va aprofitar la seva titularitat 
en l’últim partit de lliga contra l’Al-
bacete, quallant una gran actuació. 
«Continuarà jugant Marc Vidal». Ai-
xí de contundent va ser Eder Sara-
bia, que va assenyalar que «sempre 
tindrem el debat de la porteria per-
què sento que estan els tres molt 
ben preparats».

33 Segons el tècnic, «l’últim dia va 
ser el torn de Marc [Vidal] en el seu 
procés. És un noi jove, amb un gran 
present i un meravellós futur», tot i 
que «no està per a jugar, sinó per 
a fer-se porter, i així li ho he trans-
mès». El vestidor, diu el tècnic, es-

El fenòmen Marc Vidal continua i el porter 
tornarà a ser titular en el pròxim partit de lliga

tà mostrant molt de suport al jove, 
que podria no ser l’única sorpresa a 
Granada, ja que «estic desitjant que 
debuti Bomba també, perquè està 
entrenant espectacular».

33 Vidal contra l’Albacete.

@FCANDORRA

«Ja està aquí, avui 
entrenarà i, en un 
primer moment, 
vindrà a Granada 
perquè vull que 
estigui amb el grup»
«Tant de bo ens pugui 
tirar un cop de mà, 
i nosaltres puguem 
aportar a aquest 
creixement tan 
prometedor que té»

Eder Sarabia
ENTRENADOR DE L’FC ANDORRA

El lateral esquerre 
registra 1.850 minuts 
en competició i ja va 
debutar amb el primer 
equip del Barça

i ara seran Valle i Diego Pampín els 
encarregats d’augmentar el nivell 
en aquesta posició.

El mateix Sarabia va ser l’encarre-
gat de confirmar el fitxatge del jove, 
ahir durant la roda de premsa prèvia 
al partit contra al Granada d’aquest 
dissabte, al Nuevo Los Cármenes, i va 
explicar que havien passat «uns dies 
estranys perquè hi ha encara coses 
a quadrar, però ell ja està aquí, avui 
entrenarà i, en un primer moment, 
vindrà convocat a Granada perquè 
vull que estigui amb el grup». De 
fet, Valle va tenir minuts dimecres 
passat amb la selecció espanyola i 
està «en dinàmica de joc, i ara no-
més ens queda anar coneixent-lo, 
que ens conegui ell també, abriga-
llar-lo».

El jugador va ser un espectador 
més en l’últim partit a casa contra 
l’Albacete, i l’elecció de Valle sembla 
ser d’allò més encertada per tal de 
complir amb les exigències del tèc-
nic basc. Un jugador jove, de rendi-
ment immediat i que, a més, és ben 
coneixedor de l’estil. Això sí, «vaig 
estar parlant amb ell, i li vaig dir que 
en aquesta posició hi ha dos juga-
dors espectaculars que l’ajudaran 
una barbaritat», va dir Sarabia, men-
tre afegia que «tant de bo ens pugui 
donar un cop de mà, i nosaltres pu-



15el Periòdic d’AndorraEsports

FAE

33 Esteve (centre) i Rius (esquerra), al podi d’ahir.

ESQUÍ 3 COMPETICIÓ

L’
equip masculí de la 
Federació Andorrana 
d’Esquí (FAE) va tornar 
a pujar al podi ahir, en 

el segon eslàlom FIS a Engelberg (Su-
ïssa). En aquesta ocasió, Àxel Este-
ve va aconseguir la victòria, amb 
una primera posició, mentre que 
just per darrere, en segon lloc, el va 
acompanyar Àlex Rius. 

Esteve es va imposar a Engelberg 
aconseguint millorar punts FIS grà-
cies als 24.16 (en tenia 25.22). L’an-
dorrà va ser primer amb una marca 
d’1.29.59, amb 1.12 sobre el seu com-
pany, després de fer segon a la pri-
mera mànega i guanyar la segona. 
De fet, Rius va ser el més ràpid a la 
primera mànega, però a la segona va 
registrar el setè crono per acabar se-
gon finalment. El tricolor va fer un 
temps d’1.30.71, i 33.29 punts, una 
mica més alts que els 30 que va fer 
dimecres, i dels 29.88 que té en l’ac-
tual llista de la FIS.

Per la seva part, Xavi Cornella va 
assolir el 8è crono a la primera mà-
nega, però a la segona no va poder 
finalitzar. Aixi mateix, Bartumeu 
Gabriel no va acabar la primera mà-
nega, i l’equip tornarà a casa per des-
cansar i fer físic uns dies abans del 
següent bloc, amb Copa d’Europa.

MEDINA, 7A / Alleghe (Itàlia) va acollir 
un nou gegant FIS, amb Íria Medina 

Àxel Esteve i Àlex Rius 
pugen al podi a Engelberg
Els esquiadors de la FAE signen una primera i segona posició, respectivament

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

ATLETISME 3 JORNADA ESQUÍ 3 FONS

Pol Moya continua trencant rè-
cords, i en aquesta ocasió es va 
penjar una nova millor marca en 
la prova dels 1.500 metres en pis-
ta coberta, referent al Gran Pre-
mi Internacional Ciutat de Va-
lència, disputat al velòdrom Lluís 
Puig. L’atleta de la Federació An-
dorrana d’Atletisme (FAA) va atu-
rar el cronòmetre amb un temps 
de 03.45.03, rebaixant l’anteri-
or marca que ell mateix tenia de 
03.46.95.

Finalment, l’andorrà va ocu-
par la setena posició a la final A, 
que va comptar amb un nivell 
molt alt, amb registres molt rà-
pids, i que va acabar aconseguint 
l’austríac Pallitsch. Tanmateix, 
aquesta marca reforça la feina 
que està fent Moya des de princi-
pi de temporada, i suposa un im-
puls de cara a una cita assenyala-
da en vermell, com és l’Europeu 
de pista coberta a Istanbul. H

La competició d’esquí de fons, 
després de l’aturada post-Tour 
d’Ski, torna al calendari de la 
Copa del Món amb la cita de Les 
Rousses, a França, en la qual es-
taran presents tant Irineu Este-
ve com Carola Vila. Els dos espor-
tistes participaran en les curses 
d’avui i diumenge, començant 
per la prova dels 10 quilòmetres 
individuals en lliure, avui. La sor-
tida femenina serà a les 12.00 ho-
res, mentre que la masculina co-
mençarà a les 14.45 hores.

L’equip de fons de la Federa-
ció Andorrana d’Esquí (FAE) va 
decidir que Esteve i Vila no par-
ticipessin no a la cursa d’esprint 
de demà, en una estratègia per 
guardar forces de cara als 20 qui-
lòmetres mass start en clàssic del 
diumenge. La cursa femenina es-
tà programada a les 12.45 hores, 
i la masculina té previst comen-
çar a les 14.45 hores. H

Pol Moya 
registra un nou 
rècord en els 
1.500 metres

Irineu Esteve 
i Carola Vila 
tornen a la 
Copa del Món

EL PERIÒDIC EL PERIÒDIC
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33 El cartell del rècord de Moya. 33 Esteve al Tour d’Ski.

FAA MODICA NORDIC FOCUS

DIVENDRES, 27 DE GENER DEL 2023

KARATE 3 PLANIFICACIÓ

FANDKARATE

33 Un instant de la presentació del projecte JJPPEE de la FAndKarate.

La FAndKarate prepara els Jocs 
dels Petits Estats Andorra 2025

La Federació Andorrana de Karate 
(FAndKarate) va presentar aquesta 
setmana el projecte esportiu que 
es durà a terme de cara als pròxims 
Jocs dels Petits Estats (JJPPEE) d’An-
dorra 2025. La reunió, en la qual van 
estar presents tots els esportistes 
preseleccionats per a la cita interna-
cional, així com les seves respectives 
famílies i els seus entrenadors, va su-
posar el tret de sortida a un projecte 
que, durant aquest any 2023, estarà 
ple d’entrenaments amb els tècnics 
responsables en cada una de les mo-
dalitats.

José Carbonell serà l’encarregat 
de formar els joves karatekes trico-
lor per als JJPPEE en la modalitat de 
kata, mentre que Francisco Javier 
Orán ocuparà el mateix lloc, però 
en la modalitat de kumite. Tots dos 
també van voler formar part de la 
presentació, i van comparèixer de 
manera telemàtica.

A més dels entrenaments, des 
de la FAndKarate es va recalcar que 
el punt clau d’aquest any 2023 se-
rà l’Europeu dels Petits Estats, que 

L’entitat tindrà com a cita marcada en vermell d’aquest 2023 l’Europeu a Luxemburg
EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

se celebrarà a Luxemburg al setem-
bre, i que donarà a tota la delegació 
andorrana una primera visió del 
qual, possiblement, es trobaran a 
Andorra 2025. A l’acte també va as-

sistir el secretari d’Estat d’Esports, 
Justo Ruiz, qui en representació 
del Govern va felicitar l’entitat per 
la feina feta i va reconèixer que era 
un projecte «molt il·lusionant». H

i la també andorrana Clàudia Gar-
cia a la línia de sortida. Medina va ser 
7a, millorant l’11ª posició del dime-
cres gràcies al fet de marcar un cro-
no de 2.04.53, a 3.19 de la guanya-
dora, la nord-americana Keely Cash-
man (2.01.34). Tanmateix, la del 
Principat va fer 54.54 punts, lluny 
dels seus actuals 44.82. Així mateix, 
Garcia també va trepitjar la neu, pe-
rò malauradament no va poder com-
pletar la cursa italiana. H

FILMIC AUDIOVISUALS

breus

Puig entra al top15 del 
gegant dels Mundials

Grandvalira confecciona un equip de derrapadors

Henry O’Meara posa 
punt final als EYOF

ESQUÍ 3Els Campionats del Món de 
paralpí que es disputen a Espot 
van canviar el rumb, i van inici-
ar els dies de competició de tècni-
ca després d’haver disputat ja to-
tes les curses de velocitat. La jor-
nada d’ahir va estar destinada al 
gegant, en el qual Roger Puig va 
aconseguir ser 14è, dins de l’objec-
tiu del top15 plantejat per l’equip.

ESQUÍ 3El Comitè Organitzador de les finals de la Copa del Món d’esquí alpí 
2023 ha seleccionat un equip de derrapadors per oferir les mateixes con-
dicions de duresa a les pistes Avet i Àliga. Un total de 90 perfils d’esquia-
dor expert formaran part de les tasques de preparació i manteniment de 
les dues pistes, amb 40 provinents de les escoles del país, i 50 voluntaris.

FREESTYLE 3Henry O’Meara va dis-
putar ahir les classificatòries d’slo-
pestyle, de freestyle, al Festival 
Olímpic Europeu de la Joventut 
(EYOF) que es disputa a Itàlia. El jove 
tricolor va sumar 37.00 punts amb 
el seu exercici, però els dolors lum-
bars que va patir no li van permetre 
estar en la segona ronda i no va po-
der classificar-se dins del top10.

Íria Medina millora 
el seu esquí al gegant 
d’Alleghe marcant un 
crono de 2.04.53, a a 
3.19 de la guanyadora
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Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellat

-2º/5º -2º/5º

El vent girarà 
lleugerament a 
component nord 
i deixarà més 
nuvolositat al nord 
del país, on hi pot 
caure alguna nevada 
feble. Al centre i sud 
hi dominaran les 
clarianes.

Demà esperem un 
dissabte ben assolellat 
arreu del Principat, tot 
i que el vent de nord 
mantindrà els núvols al 
vessant atlàntic.

Clarianes
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3 BABYLON

Los Angeles durant els anys 20. Una his-
tòria d’ambició i excessos desmesurats 
que recorre l’ascensió i la caiguda de 
múltiples personatges.

3 AVATAR: EL SENTIDO DEL 
AGUA
Ambientada més d’una dècada després 
dels esdeveniments del primer film. A 
‘Avatar: The Way of Water’ comença ex-
plicant la història de la família Sully (Ja-
ke, Neytiri i els seus fills), els problemes 
que persegueixen i el que han de fer per 
mantenir-se sans i estalvis.

3 OPERACIÓN FORTUNE: EL 
GRAN ENGAÑO

3 EL FRED QUE CREMA3 TÁR

L’agent de l’M16, Orson Fortune, i el seu 
equip recluten una de les estrelles de ci-
nema perquè els ajudi en una missió en-
coberta per rastrejar i aturar la venda de 
noves tecnologies d’armes mortals.

Hivern del 1943 als Pirineus. La Sara i 
l’Antoni viuven en un petit poble d’An-
dorra. Tots els dies reben notícies de la 
Segona Guerra Mundial. Un dia, el seu 
amic Sendo arriba amb uns jueus per 
amagar-los. La vida es complica quan 
els alemanys venen a la ciutat buscant 
els jueus.

Cate Blanchett és la icònica directora 
d’orquestra Lydia Tár. Tár reflecteix la na-
turalesa canviant del poder així com el 
seu impacte al món modern.

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Història d’un professor d’anglès 
solitari que viu amb obesitat se-
vera i intenta reconnectar amb la 
seva filla adolescent en una dar-
rera oportunitat de redempció

LA BALLENA (THE WHALE)

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

LA BALLENA (THE WHALE)   19.30  22.15

TÁR   18.45  22.00

BABYLON 17.45    21.45 

EL FRED QUE CREMA   19.00  22.00

OPERACIÓN FORTUNE: EL GRAN ENGAÑO   19.45 

M3GAN      22.15

EL GATO CON BOTAS  17.15

AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA 17.30    21.30

LA BALLENA (THE WHALE) EEE
EL FRED QUE CREMA EEEE
AVATAR: EL SENTIDO DEL AGUA EEE
EL RÍO DE LA IRA EEE 
EL GATO CON BOTAS EEE
BABYLON EE
OPERACIÓN FORTUNE: EL GRAN ENGAÑO EE 
TÁR EE

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

ESTRENA

ESTRENA
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ANDBUS (803 789)
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Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

SUDOKU  

Solucions:

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

Farmàcies de guàrdia

Divendres 27 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 28 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 29 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dilluns 30 
F. Carlemany 

Av. Carlemany 83 
Escaldes-Engordany

Tel. 805444

ANDORRA TV

Informatiu migdia13:45

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
La rotonda

15:00
Informatiu migdia

15:30
La Rèplica

16:15
Becaris

18:00
Informatiu Tarda

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
La rotonda

22:00
Memòries d’arxiu: Portes endins, amb 
Òscar Armengol: La restauració andor-
rana

22:35
El cafè dels matins

23:00
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 
7.30 9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 
/ 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 
/ 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Ando-
rra:6.15/8.15 /10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/2
2.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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M.L.

Miguel López és jugador de l’FC Santa Colo-
ma, un dels projectes més ambiciosos que 
hi ha avui dia a la Lliga Multisegur (Primera 
Divisió d’Andorra). El badaloní va aterrar al 
Principat aquesta temporada i s’ha conver-
tit en una de les peces clau en l’esquema de 
Dmitriy Cheryshev, exercint com a pivot i 
sent l’enllaç entre la defensa i l’atac. La se-
va qualitat individual també ha suposat un 
factor clau per col·locar els colomencs en 
tercera posició a la lliga i assolint el passi a 
les semifinals de la Copa Constitució.
 
–Com surt l’oportunitat de venir a disputar la 
Lliga Multisegur?
–Andorra sempre m’havia cridat l’atenció, i 
entre les diferents ofertes que vaig tenir so-
bre la taula, vaig optar per la de l’FC Santa 
Coloma. Comptava amb un projecte seriós, 
ambiciós, i em va transmetre la tranquil·litat 
de ser un club que fa les coses bé.

–Ha disputat gairebé tots els partits de lliga. 
Com veu el nivell del campionat?
–Aquesta temporada hi ha un nivell molt 
alt, i cada jornada has de donar-ho tot per 
treure els punts. La lliga s’adapta als recur-
sos que té, però m’ha sorprès positivament 
la competitivitat que hi ha.

–Quin objectiu es marca a escala personal? 
I d’equip?
–El meu objectiu principal dins del món del 
futbol és gaudir. La nostra carrera és curta, i 
aquesta professió m’encanta i vull aprendre 
cada dia el màxim que pugui. Som ambicio-
sos i volem guanyar la lliga, la copa i entrar 
a Europa. Per a això haurem de lluitar cada 
partit i veure on tenim el sostre.

–Vostè va tenir una experiència a l’estranger, 
concretament a la lliga polonesa.
–Vaig fer una bona temporada amb el Mo-
llet, a Primera Catalana, i vaig fitxar pel Vi-
lassar de Mar, de Tercera. Tenia ganes de sor-
tir a l’estranger per seguir millorant, vaig 
contactar amb un representant a Polònia, 
em va aconseguir una prova en un equip pro-
fessional, el Pogon Siedlce, i em van agafar.

–Amb què es va quedar?
–Futbolísticament és molt diferent. Practi-
quen un estil molt més físic, amb entrena-

«Som ambiciosos i volem la 
lliga, la copa i entrar a Europa»
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ments més durs, i penso que una experièn-
cia així, de marxar sol a un altre país i de-
més, sempre t’ajuda a créixer com a persona 
i com a jugador també.

–El fet de jugar prèvies europees entenc que 
també va ser un factor important.
–Per descomptat. Al cap i a la fi, el futbolista 
vol sentir-se professional, i tenir l’opció de 
jugar a estadis amb 5.000 o 10.000 persones 
és increïble. Hi ha jugadors que es passen 
cinc o 10 anys a la Segona Divisió espanyola 
i no han viscut mai aquesta sensació. 

–A més de jugador, té un altre negoci?
–Sí. Amb un altre company d’equip vam de-
cidir crear una marca de mitjons antillis-
cants (Toke Socks). Tenen uns botons de sili-
cona a la planta que augmenten la seva sub-
jecció, i poden servir tant pel dia a dia com 
per practicar qualsevol esport. Estem molt 
contents de com està funcionant. H

Miguel
López
JUGADOR DE 
L’FC SANTA COLOMA

El pivot és una de les 
peces clau en els 
esquemes de Dmitriy 
Cheryshev.

PER
David
Sansaloni
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